




اوپک برای ایحاد تعادل در بازار مراحل زیادی را طی کرد تا 
ماه گذشته توانست به یک توافق برسد، اما به نظر نمی رسد 

که این توافق به نتیجه ای نخواهد رسید.
به گزارش خبرآنلاین،کاهش قیمت نفت که نسبت به 
12 سال اخیر در پایین ترین رقم قرارداشت،سبب شد تا 
بدهی  حجم  افزایش  با  اسلامی  و  خاورمیانه  کشورهای 
مواجه شوند. دو سال افت قیمت در بازار انرژی بیش از 
همه عربستان را تحت فشار قرارداد.هرچند دیگر کشورهای 
صادرکننده نفت در حاشیه خلیج فارس نیز از این کاهش 
بی نصیب نماندند.کاهش بهای نفت کشورهای ونزوئلا از 
آمریکای لاتین و مالزی در آسیای جنوب شرقی را نیز تحت 
تاثیر گذاشت.تولیدکننده های نفت با کاهش رشد اقتصادی 
روبرو شدند تا جایی که بدهی دولت در پروژه های مشترک 
با بخش خصوصی بیشتر شد. کاهش بهای نفت سبب شد تا 
عربستان که بزرگترین تولیدکننده جهان است،برنامه ریزی 
کند ظرف 10 سال آینده برای افزایش رشد اقتصادی خود 
و کاهش وابستگی کشورش به نفت، 400 میلیارد دلار در 
پروژه های زیرساختی سرمایه گذاری کند. ) تاثیرات کاهش 
مادورو  نیکلاس  که  بوده  نحوی  به  بازار  در  نفت  قیمت 
رییس جمهور ونزوئلا هم گفته که وزیر نفت این کشور برای 
همکاری و هماهنگی میان روسیه و ونزوئلا در اجرای طرح 
فریز نفتی به روسیه سفرکند . مجموعه این تحولات سبب 
شد تا برخی کشورها طرح فریز نفتی را پیشنهاد کنند.

نشست اول و دوم به میزبانی قطر برگزارشد و سپس نشست 
سوم به وین کشیده شد.هر سه نشست بی نتیجه بود،تا 
اینکه به اصرار برخی اعضای اوپک برنامه ریزی برای نشست 
چهارم بررسی طرح »فریز نفتی« در الجزیره انجام شد. به 
همین ترتیب اوپک دعوت نامه ای برای شرکت ها و کشورهای 
مختلف برای شرکت در نشست این سازمان در 2۹ اکتبر 
فرستاد که نشان می داد از 12 کشور غیر عضو این سازمان 
نیز برای شرکت در این نشست دعوت شده است.  بارکیندو، 
دبیر کل اوپک گفته بود که 14 کشور عضو اوپک شرایط 
سختی را برای کاهش تولیدات خود به منظور تنظیم قیمت 
نفت در بازار،پشت سر می گذرانند. بارکیندو تاکید کرد که 
اوپک حدود نیم قرن است که شرایط خوب و بدی را پشت 

سر گذاشته است. بیش از شش ماه است که اعضای اوپک 
برای افزایش قیمت نفتی که حدود دوسال کشورهای نفتی 
را گرفتار درآمدهای کم کرده،پشت سرهم جلسه می گذارند.

خواست اصلی اعضای اوپک، توقف افزایش تولید نفت یا به 
اصطلاح »فریز نفتی« است. تحلیل های مختلفی در رابطه 
با این نشست ها وجود دارد؛هم خوشبینانه و هم بدبینانه. 
محمدعلی خطیبی نماینده پبیشین ایران در اوپک با اشاره به 
کوتاه آمدن عربستان برای کاهش قیمت تفت،می گوید:» دو 
الی سه ساله گذشته استدلال عربستان و کشورهای حامی 
عربستان این بود که ما باید قیمت را فدا کنیم، نبایستی 
کم کنیم و باید به بازار فشار بیاوریم . آنها می خواستند، 

کشورهای غیر اوپک،تولید خود را کم کنند. 
به نظر من با وجود مشکلات اقتصادی که به عربستان 
وارد شد، الان در شرایطی است که ناچار به موافقت شده 
است. این نشان می دهد که آستانه تحمل عربستان با ادامه 
کاهش قیمت نفت،کمتر از دیگرکشورها بوده است.«( با این 
حال برای تثبیت این توافق برخی کشور بهانه آوردند و عدم 
همکاری خود را با این طرح نشان دادند. به طوری که دومین 
تولیدکننده بزرگ نفتی اوپک مانعی در برابر توافق این گروه 
بر سر کاهش تولید شده است؛ عراق اعلام کرده که با طرح 
اوپک برای کاهش تولید نفت موافق نیست. اگرچه روسیه 
اعلام می کند که این همکاری را رد می کند، اما الکساندر 
نوواک وزیر انرژی روسیه، اعلام کرده که  روسیه هنوز نمی 
تواند برای فریز تولید اعلام آمادگی کند، چون هنوز راه های 
دیگری برای سرعت بخشیدن به بازار نفت وجود دارد. البته 
برای اعلام آخرین موضع روسیه برای فریز تولید، هنوز زود 

است. 
روسیه که تکلیف خود را همچنان معلوم نکرده برای 
چندمین بار طی ماههای اخیر موضع خود را در قبال این 
طرح تغییر داده است، الکساندر نوواک وزیر انرژی روسیه 
گفته است که با سازمان کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( 
گزینه های مختلف تثبیت عرضه در بازار جهانی را با هدف 
مناسب شدن قیمت ها بررسی می کنند. مسکو تا پیش 
از جریان سقوط آزاد بهای نفت که در چهار سال گذشته 
از بیش 100 دلار تا کانال 30 دلار هم پایین آمد، تمایلی 

به همکاری گسترده با اوپک در تنظیم بازارهای جهانی را 
نداشت، ولی در سال 2016 چند دور مذاکرات در این زمینه 
برگزار کرده و در صدد است این روند را ادامه دهد. با این 
حال اعضای اوپک با این توافق برنامه دارند که قیمت نفت 
را هرطور شده در بازار افزایش دهند. وزیر نفت کویت حتی 
یک قدم جلوتر از دیگر وزرای اوپک حرکت می کند،او گفته 
که کویت از قیمت 60 دلاری برای هربشکه نفت حمایت 
می کند. اما حقیقت چیز دیگری را نشان می دهد، در حالی 
که تردید سرمایه گذاران نسبت به اجرایی شدن توافق اوپک 
برای کاهش تولید افزایش یافته و حجم ذخایر نفت خام 
آمریکا افزایش قابل توجهی داشته، قیمت نفت بی توجه به 
این اظهارات رو به کاهش گذاشته است.  در میان اظهارات 
ضد و نقیض روس ها،عراق هم خواستار استثنا قرار گرفتن 
از این طرح شد.هرچند که پیشتر زمزمه هایی برای استثنا 
شدن ایران، نیجریه و لیبی نیز مطرح شده بود اما وزیر انرژی 
عراق تیرخلاص را به مذاکرات الجزایر شد.حالا برخی شایعات 
از درخواست  معاف شدن ونزوئلا و اندونزی از توافق فریزنفتی 
خبر می دهد.حالا تجار و سرمایه گذاران امید خود به اجرایی 
شدن این توافق از دست داده اند. ) در واقع امیدهایی که برای 
توافق اوپک در کاهش تولید به وجود آمد، بعد از درخواست 
عراقی ها برای مشتثنی شدن از برنامه کاهش تولید از بین 
رفته است. حالا معامله گران دستیابی اعضای اوپک به توافقی 

دوباره را دور و بعید می بینند.
از همین رو قیمت نفت در بازار جهانی میل به سقوط زیر 
۵0 دلار دارد. حالا همه کشورها چشم شان به موضع گیری 
ایران و عراق دوخته شده،اگر این دو کشور موافقت خود را 
با طرح فریز نفتی اعلام کنند و اختلاف ها کنار گذاشته 
شود،شاید طرح فریز نفتی به سرانجام برسد. هرچند که اوپک 
تعیین تکلیف سهمیه ها را به جلسه نوامبر موکول کرده اما 
هیچ کدام از کشورهایی که در این جلسه شرکت کردند، 

میزان تولیدات خود را مشخص نکرده اند.
کتاب  در  عربستان  نفت  سابق  وزیر  علی النعیمی   
خاطرات خود با عنوان »از بادیه نشینی تا سردمداری نفت 
در  همکاری  به  هیچ خوشبینی ای  است:  جهانی«نوشته 

چارچوب اوپک و کشورهای غیر اوپک وجود ندارد. 

3 اقتصادی

نظام بانکی و مصائبی از جنس اسکناس

گسترش و عمومیت یافتن استفاده از فناوری های نوین ارتباطی و تحول در زیرساخت 
های آن، طی سال های اخیر نقش بانکداری الکترونیک را برجسته و آن را به عنوان تنها 

مقصد پیش روی حرکت بانکداری سنتی به نمایش گذاشته است. 
آنچه در این میان اهمیتی ویژه تر می یابد، توام شدن امنیت و سهولت خدمات 
بانکداری نوین است تا جایی که هر شخصی امروزه با در اختیار داشتن یک گوشی 
تلفن همراه، خود یک شعبه بانکی است. صنعت بانکداری با توجه به تقاضای موجود در 
بازار و همچنین نیازهای مشتریان، به طور چشمگیری رو به بهینه سازی خدمات گام 
برمی دارد و دستاوردهای مطلوبی در زمینه ایجاد امکانات نرم افزاری و سخت افزاری 

ایجاد کرده است.
 با این حال و با وجود بسترسازی های بهینه بانکداری الکترونیک و سیستم های 
پرداخت، همچنان تبادل پول نقد را به جای پول الکترونیکی در مبادلات خدمات مالی 
شاهد هستیم. بسیارند افرادی که روزانه برای برداشت وجه نقد به شعب بانک ها و 

دستگاه های خودپرداز مراجعه می کنند.
 این وضعیت در پرداخت ها و مبادلات خرد قابل پذیرش است ولی به صورت کلی و 
در حجم کلان مساله ای نیازمند تامل و بررسی است.با تکمیل سازوکارهای پرداخت و 
انتقال وجه بدون تماس فیزیکی با پول، هر چند معاملات نقدی در سال های اخیر به 
طور چشمگیری کاهش یافته است اما بانک ها خود با برخی بایسته های وضعیت تازه 
هماهنگ و همساز نشده اند و در حذف حداکثری نقدینگی فیزیکی موثر عمل نکرده 
اند.از این رو است که با وجود افزایش کانال های پذیرش کارت های الکترونیکی، نیاز 

عده ای به حمل و نقل پول نقد برطرف نشده است.
به طور قطع یکی از مصرف کنندگان عمده پول فیزیکی افراد سالمندند که به علت 
نگرش سنتی در زمینه نگهداری سرمایه، همچنان خدمات بانکی را جز نگهداری و 
پرداخت سود مشخص، محدود به دریافت و پرداخت وجه نقد می دانند. نکته قابل توجه 
اینکه شماری از افراد سالمند نه به واسطه ناتوانی در استفاده از امکانات بانکداری نوین 

که به خاطر بی اعتمادی از آن رویگردانند.
گروهی نیز با پس زمینه ذهنی دستیابی سریعتر به پول نقد به جای ورود به فرایند 
پرداخت جایگزین پول و پیچیدگی ها و دردسرهایی که متصورند، متقاضی پول فیزیکی 
به شمار می آیند. گاه البته رهایی از پرداخت برخی کارمزدها انگیزه ای را برای بی 

اعتنایی به خدمات نوین بانکی فراهم می آورد. 
شمار زیادی از کسانی که به علت نوع شغل، رفت و آمدی مداوم به بانک ها دارند در 
این گروه جای می گیرند.مصرف کنندگان پول نقد را باید جمعی ناهمگون و نامتجانس 
به شمار آورد زیرH دسته دیگر متقاضیان پول فیزیکی سودجویانی اند که در پی مخفی 
کاری معاملات خود برای فرار مالیاتی، از برآورد حجم کارکرد حساب های بانکی خود 
جلوگیری به عمل می آورند. عده ای دیگر حتی برای درامان ماندن از قانون مبارزه با 
پولشویی و ردگیری پرداخت های غیرقانونی از پول نقد استفاده می کنند. در برابر انگیزه 
ها و مقاصدی که برای استفاده از پول نقد مطرح است باید گفت یکی از مزیت های 
استفاده از پول الکترونیکی به جای پول نقد، کاهش استهلاک و هزینه چشمگیر تولید 

آن در راستای کمک به اقتصاد ملی است. 
دیگر اینکه حذف پول فیزیکی به میزان قابل توجهی به تامین امنیت شهروندان و 
جلوگیری از زورگیری و سرقت کمک می کند.با روند کاهش چرخش اسکناس در 
دست مردم و رفع وابستگی به پول نقد، از میزان پول جعلی هم کاسته می شود. از 
سویی دیگر با افزایش پرداخت های الکترونیکی و کاهش حجم عملیات پرداخت نقدی، 
چه بسا کارایی و تخصص کارکنان نظام بانکی در ارایه بهینه خدمات نوین و معرفی آن 
افزایش یابد. از دیگر مزیت ها در این زمینه می توان به افزایش ضریب شفافیت مالی و 

جلوگیری از تخلفات مالی اشاره کرد .
یکی از راهکارها در جهت گسترش بهره گیری از خدمات نوین بانکی و خروج هر 
چه بیشتر وجوه نقد از چرخه روزانه معاملات، اخذ کارمزد از متقاضیان پول نقد و 
رفع هزینه های بانکداری الکترونیکی برای سوق مشتریان به سمت و سوی آن است.

گام دیگر در جهت ترویج فرهنگ استفاده از خدمات نوین و توجه ویژه به مزیت های 
پول الکترونیکی در مقایسه با وجوه فیزیکی، ایجاد تعامل بین بانک ها و رسانه ها به 
عنوان دستگاه های فرهنگ ساز است؛ فرهنگی که گسترش آن ضمن مزایای بسیار 
برای مشتریان خدمات بانکی، همچنان که گفته شد منافعی عمومی و ملی را به بار 

خواهد آورد.
*پژوهشگر

چهارشنبه -دوازدهم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4137

گام های آهسته اقتصاد برای خروج از رکود

 تنور تولید گرم می شود 

آیا تلاش اوپک بی نتیجه می ماند؟

انتشار شاخص بهای تولیدکننده )تورم تولید( در مهرماه و رشد نیم درصدی آن در 
مقایسه با شهریورماه گذشته، گام های آهسته اقتصاد برای خروج از رکود را نوید می دهد. 
به گزارش ایرنا، تعیین شاخص بهای تولیدکننده و تاثیر آن بر اقتصاد، تفسیر متفاوتی 
از »تورم مصرف کننده« را دارد؛ در حالی که تورم مصرف کننده به معنی افزایش سطح 
عمومی قیمت ها تعبیر می شود، رشد تورم تولید به معنی خروج واحدهای تولیدی از 
 Producer( شرایط رکودی است.به طور کلی در علم اقتصاد شاخص بهای تولیدکننده
Price Index-PPI( یک شاخص پیش نگرانه به شمار می رود که روند تغییرات قیمت 
ها را از دیدگاه تولیدکننده و خریدار در بخش های مختلف اقتصادی )کشاورزی، صنعت 
و خدمات( نشان می دهد؛ این شاخص می تواند به عنوان به یک شاخص پیش نگر برای 

اطلاع زود هنگام از روند تورم به کار برده شود. 
از این رو در ارزیابی های بلندمدت هرچه عقربه تورم تولید به سمت رشد متمایل شود، 
نوید بازگشت رونق به اقتصاد آن کشور است که مروری بر تغییر ماهانه شاخص کل تورم 

تولید در هفت ماهه امسال این موضوع را تایید می کند.
این در حالی است که نرخ تورم تولید در سال گذشته رفتار متفاوتی داشت و در چهار 
ماه )تیر، شهریور، دی و بهمن( منفی و در ماه آبان ثابت بود.نگاهی به خلاصه نتایج به 
دست آمده درباره تورم تولید در مهرماه امسال نشان می دهد در بررسی نقطه به نقطه، 
این شاخص روند افزایش دارد؛ براساس نتایج اعلام شده از سوی بانک مرکزی، شاخص 
بهای تولیدکننده )تورم تولید( در  ایران در مهرماه امسال به عدد 224.۵ رسید که نسبت 
به ماه پیش )شهریور( نیم درصد افزایش داشته است. البته در ارزیابی های بلندمدت تر 
شاخص کل بهای تولیدکننده )تورم تولید( در 12 ماهه منتهی به مهرماه امسال نسبت به 
زمان مشابه پارسال 3.2 درصد رشد داشت که نسبت به 12 ماهه منتهی به شهریور ۹۵ 
نسبت به زمان مشابه سال پیش از آن تغییری نداشته است. از آنجا که به زبان عام، تورم 
تولید قیمت محصول صنعتی در درب کارخانه و قیمت محصول کشاورزی از مزرعه تعبیر 
می شود، اینکه شاخص بهای تولید کننده منفی نشود، به این معنی است که بازار برای 
کالای تولیدی وجود دارد و تولیدکننده مجبور نیست آن را با قیمت پایین تر بفروشد.البته 
در بخش خدمات به دلیل آنکه واسطه چندانی بین فروشنده و خریدار خدمت وجود ندارد، 
به طور عموم تورم تولید و مصرف اغلب یکسانند.به نظر می رسد، رویکرد خروج اقتصاد از 
رکود که از سال گذشته در دستور کار دولت قرار گرفت و به همین منظور کارگروه های 
استانی در استانداری ها تشکیل شد، در بهبود این شاخص اقتصادی بی تاثیر نبوده است. 
در این زمینه اعطای بیش از 100 هزار میلیارد ریال تسهیلات برای تامین مالی حدود 
13هزار بنگاه اقتصادی کوچک و متوسط از ابتدای امسال تاکنون با هدایت بانک مرکزی 
و مشارکت نظام بانکی محقق شد. توفیق نظام بانکی در پرداخت تسهیلات مورد نظر به 
بخش تولید در حالی به دست آمده که به اذعان دست اندارکان بانک مرکزی، 4۵ درصد 
منابع بانکی منجمد بوده و بسیاری از بانک ها در تامین مالی و بهبود کفایت سرمایه خود 
با مشکل رو به رو هستند. با وجود این مشکلات و در حالی که در ابتدا پیش بینی می شد 
در این برنامه فقط 7۵00 واحد تولیدی بتوانند از نظام بانکی برای خروج از رکود تسهیلات 

دریافت کنند، عملکرد بانک ها از انتظارات فراتر رفت و به گفته مسئولان بانک مرکزی 
روند اعطای این تسهیلات ادامه دارد و برای تسهیل هرچه بیشتر، این بنگاه ها از موانع 
دریافت تسهیلات از جمله داشتن چک برگشتی، مطالبات غیرجاری، رعایت نکردن نسبت 
مالکانه و کمبود منابع استانی مستثنی شده اند. این رویکرد، اثر خود را برای گروه های 
موثر در تعیین نرخ تورم تولید نشان داده اند به گونه ای که در همه گروه ها شاهد رشد 
هستیم.مهرماه امسال نسبت به شهریور، گروه های »کشاورزی، جنگلداری و ماهیگیری« 
0.4 درصد، »ساخت)صنعت(« 0.1 درصد، »حمل و نقل و انبار داری« 0.3 درصد، »هتل 
و رستوران« 0.8 درصد، »اطلاعات و ارتباطات « 0.1 درصد، » آموزش « 7.2 درصد، 
» بهداشت و مددکاری اجتماعی« 0.6 درصد و »سایر فعالیت های خدمات عمومی، 
اجتماعی و شخصی« یک درصد رشد داشته اند.بررسی تغییرات سالانه این شاخص نیز 
بیانگر آن است که همه گروه های مورد بررسی بر مدار رشد تورم تولید قرار گرفته اند که 
در این میان ثبت تورم 2.4 درصدی در بخش ساخت )صنعت( بیش از سایر بخش ها قابل 
توجه است. همچنین مهرماه امسال نسبت به ماه مشابه پارسال، گروه های »کشاورزی، 
جنگلداری و ماهیگیری« 1.7 درصد، »ساخت)صنعت(« 2.4 درصد، »حمل و نقل و انبار 
داری« 2.۹ درصد، »هتل و رستوران« 10.7 درصد، »اطلاعات و ارتباطات« 2.۵ درصد، 
»آموزش« 12 درصد، »بهداشت و مددکاری اجتماعی« 18 درصد و »سایر فعالیت های 
خدمات عمومی، اجتماعی و شخصی« 13.2 درصد رشد داشتند.بخش خدمات نیز در 
تغییرات ماهانه رشد 1.1 درصدی و در تغییرات سالانه رشد 7.6 درصدی را در شاخص 
بهای تولیدکننده داشته است.در کنار بررسی نرخ تورم تولید، یادآوری روند کاهنده نرخ 
تورم مصرف کننده نیز خالی از لطف نیست که نشان می دهد این شاخص در مهرماه با 
تداوم کاهش خود به 8.7 درصد رسیده است.همانگونه که در ابتدا نیز گفته شد، شاخص 
تورم تولیدکننده، یک شاخص پیش نگرانه است و این انتظار را ایجاد می کند که با توجه 
به روند افزایشی تورم در بخش تولید، در آینده نرخ تورم در بخش مصرف را تحت تاثیر 
قرار دهد.از سوی دیگر از آنجا که دولت سیاست یکسان سازی نرخ ارز و عبور از اقتصاد دو 
نرخی را در دستور کار دارد و با توجه به اینکه بخشی از مواد و کالاهای مورد نیاز واحدهای 
تولیدی از محل واردات تامین می شود، این انتظار وجود دارد که در آینده، روند کاهنده 

نرخ تورم در بخش مصرف متوقف و یا رو به افزایش گذارد.

برگه های سهام عدالت ارزشمند شد

پرداخت سود به مشمولان تا پایان سال ۹۶ 
برگه های سهام عدالت روزهای خوشی را انتظار می 
کشند.؛ دولت اکنون خبر از پرداخت سود به مشمولان 
در سال ۹6 می دهد؛ تصمیمی که بعد از مدتها روی 
خوش این اوراق ارزشمند را به صاحبانشان وعده می دهد. 
به گزارش  مهر، نام سهام عدالت را دولت محمود 
احمدی نژاد بر سر زبان ها انداخت. آن روزهایی که بر 
اساس فصل ششم قانون اصل 44 قرار بر این شد که به 
6 دهک جامعه سهامی پرداخت شود که آنها را در سود 
و زیان پروژه های واگذار شده شریک کند و به نوعی 
همه مردم ایران را بر سر سفره واگذاری شرکتهای دولتی 

بنشاند.  
زبانها  سر  بر  آنقدر  عدالت  سهام  موضوع  روزها  آن 
افتاده بود که مردم شهر و روستا همه خود را سهامدار 
می دانستند و برخی ها هم آنقدر از واژه سهامدار بودن 
خوششان آمده بود که پایشان به بورس و بورس بازی هم 

در مراحل بعد باز شد.  
در واقع بر اساس تصمیم دولت، قرار بر این بود که شش 
دهک سهام عدالت بگیرند که مبلغ سهام مربوط به دهک 
اول و دوم به ازای هر نفر ۵00 هزار تومان و برای دهک 
سه تا شش هم به ازای هر نفر یک میلیون تومان تعیین 
شد. از سوی دیگر قرار بر این بود که مردم عضو شرکتهای 
تعاونی شهرستانی سهام عدالت و شرکت تعاونی سرمایه 
گذاری استانها شوند و سهام شرکتهای سرمایه پذیر به نام 

شرکتهای سرمایه گذار شود.
داستان هر چه که بود، شناسایی افراد از سال 8۵ شروع 
شد و مقرر گردید تا تمامی مشمولان در مدت یکسال 
شناسایی شوند؛ اما موضوع به این راحتی ها هم نبود و 
پروسه شناسایی هفت سال به طول انجامید. حتی دولت 
در برخی مقاطع تلاش کرد تا سود سهام عدالت را به 
دستشان برساند و به همین دلیل هم بانکهایی به عنوان 
عامل شناسایی و معرفی شدند تا مشمولان با در دست 
داشتن برگه های سهام عدالت خود، به بانک مراجعه کرده 

و سود سهام خود را دریافت کنند.
حال دولت می گوید که قرار است به دارندگان سهام 
عدالت، سود بدهد. میرعلی اشرف پوری حسینی، معاون 
وزیر امور اقتصادی و دارایی این خبر را برای اولین بار 
می گوید. او خبرهای خوشی را به دارندگان سهام عدالت 
می دهد که قرار است دولت حداکثر تا پایان سال آینده 

سود سهام عدالت را به دارندگان اعطا کند.  

این خبر درست در روزهایی اعلام می شود که برخی 
داشتند کم کم از نگهداری برگه های سهام عدالت ناامید 
می شدند و دیگر امیدی به آن برگه های نه چندان 
ارزشمند نداشتند؛ اما با خبر تازه پوری حسینی،  این 
اوراق برای سهامداران قطعا ارزش بیشتری نسبت به قبل 

خواهد داشت.  
رییس سازمان خصوصی سازی می گوید: سود سهام 
عدالت دیگر در سال آینده متعلق به دولت نیست بلکه به 
مشمولان این سهام تعلق دارد. بنابراین اگر سهام را نتوانیم 
آزاد کنیم و قابل معامله هم نباشد، لااقل باید سود آنرا در 
سال آینده به مشمولان پرداخت کنیم. ولی هنوز این 
موضوع و میزان سود پرداختی به صورت کامل ساماندهی 
نشده است؛ چراکه شرکتهای سهام عدالت هنوز کاملا 

منفک نشده است.
وی ادامه داد: هنوز این موضوع شناسایی نشده است 
که کدام شرکتها در اختیار مشمولان طرح قرار می گیرد 
و کدامیک به دولت بر می گردد. البته سازمان خصوصی 
سازی وظایف خود را انجام داده و پیش نویس آن را تهیه 
کرده و به مراجع ذیربط تحویل داده است،  ولی هنوز 

تبدیل به مصوبه نشده است.
ادامه داد: در مورد  رییس سازمان خصوصی سازی 
میزان سودی که در اختیار هر یک از دارندگان سهام 

عدالت قرار می گیرد فعلا نمی توان اظهار نظر کرد ولی 
باید به این نکته اشاره کرد که در طول ده سال گذشته 
حدود 42 هزار سهم به این طرح اختصاص پیدا کرده که 
حدود 30 هزار میلیارد تومان قیمت گذاری شده است؛ 
ولی مابقی هنوز قیمت گذاری نشده و به نظر می رسد این 

مقدار قابل قیمت گذاری هم نباشد.
به گفته پوری حسینی، اینکه آیا 12 هزار میلیارد تومان 
باقیمانده نیز در سبد قرار گیرد یا کنار گذاشته شود، 
مصوبه دولت را نیاز دارد. البته باید توجه داشت که اگر 
سهام شرکتی به سهام عدالت اختصاص یافته تا تیرماه 
سال قبل فرصت دارد که مجمع برگزار کرده و سود سهام 
عدالت را جدا کنند و بعد از آن هم،  8 ماه دیگر وقت 
دارند تادیه کنند؛ لذا تا پایان سال ۹6 این پول در حساب 

مشمولان خواهد بود.  
معاون وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: اینکه سود سهام 
در  فعالیت  برای  عدالت  سهام  مشمولان  به  متعلق 
سال ۹۵ که سال ۹6 مشخص و پرداخت می شود، به 
دارندگان سهام عدالت اختصاص دارد قطعی است. مگر 
اینکه مجلس قانون دیگری وضع یا ابلاغیه دیگری داشته 

باشیم.
وی ادامه داد: ممکن است این سهام را به دست مردم 

ندهیم ولی سود را در سال آینده به مردم خواهیم داد.

معاون بانک مرکزی اعلام کرد؛ 

تامین مالی بیش از 79درصد کشور
 از بازار پول داخلی 

معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: برای دستیابی به رشدهای بالا و مستمر اقتصادی، 
محدودیت های نظام مالی باید اصلاح شود و باید سیستم های قوی و کارآمد داشته 

باشیم. 
»پیمان قربانی« روز )سه شنبه( در همایش بین المللی سرمایه گذاری و توسعه در 
ایران در دومین روز از نمایشگاه »کیش اینوکس 2016« در محل سالن همایش های 
بین المللی کیش افزود: رویکرد کلی تیم اقتصادی دولت و بانک مرکزی، ایجاد ثبات 
در اقتصاد کلان و شفافیت اقتصادی است.به گفته این مقام مسئول، برای دستیابی به 
رشدهای بالا و مستمر اقتصادی، محدودیت های نظام مالی باید اصلاح شود و باید 
سیستم های قوی و کارآمد داشته باشیم.وی با یادآوری اینکه در سال های گذشته ۹0 
درصد تامین مالی توسط بازار پول و 10 درصد آن از بازار سرمایه و تامین مالی خارجی 
صورت می گرفت، ادامه داد: بر این اساس، نظام مالی کشور نیازمند اصلاحات ساختاری 
و افزایش سهم خارجی ها در تامین مالی است.به گفته معاون بانک مرکزی، امسال 
7۹.1 درصد تامین مالی کشور توسط بازار پول، 1۹.۵ درصد توسط بازار سرمایه و 1.4 
درصد آن از تامین مالی خارجی بوده است. قربانی در ادامه، سامان بخشی به نظام بانکی، 
گسترش بازار اولیه سرمایه و سامانبخشی به بدهی های دولت را از مهمترین برنامه 

اصلاحی نظام مالی ابلاغی ریاست جمهوری عنوان کرد.
*ایجاد بازار بدهی

به گفته وی، مشکل اصلی در سیاستگذاری های کلان در حوزه پولی و مالی، این است 
که هر زمان درآمدهای نفتی خوب بوده دولت ها مخارج خود را بالا برده و در مقابل با 
شوک های منفی قیمتی نفت، خود را منقبض کرده اند و بر این اساس، سیاستگذاری 
های مالی به سیاستگذاری تشدید کننده چرخه های مالی در کشور تبدیل شده است.

معاون بانک مرکزی تصریح کرد: راهکار خروج از این وضعیت، »ضد سیکلی کردن 
سیاست های مالی است که با ایجاد بازار بدهی میسر می شود« تا زمانی که دولت با 
کسری مواجه شد، از ظرفیت این بازار استفاده کرده و در زمان بالا بودن درآمدها، به 
پرداخت بدهی های خود بپردازد. وی با یادآوری دوره پسابرجام، گفت: در این دوره 
شاهد روند بهبود در بهش بانکی هستیم که به آرامی در حال انجام است، اما سرعت 
عمل باید افزایش یابد.قربانی با بیان اینکه اکنون شعب خارجی بانک های ایرانی در خارج 
و دفاتر بانک های خارجی در ایران در حال فعال شدن است، ادامه داد: امکان دریافت 
درآمد حاصل از صادرات نفت در حساب ایران در کشورهای اروپایی فراهم شده و اقدام 
های خوبی در بانک مرکزی برای مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم اتفاق افتاده 
است. وی، نیروی تحصیلکرده و ارزان و وجود زیرساخت های مناسب، همچنین پایین 
بودن نسبت بدهی های خارجی به صادرات کالا را از جمله ظرفیت های ایران در بخش 
سرمایه گذاری خارجی دانست.این مقام مسئول، به پیش بینی صندوق بین المللی پول 
از افزایش رشد اقتصادی کشور در سطوح بالای 4.۵ درصد و کاهش نرخ تورم به حدود 
۹.2 درصد اشاره کرد. وی در پایان به برنامه یکسان سازی نرخ ارز توسط بانک مرکزی 
اشاره کرد و گفت: هم اینک شکاف نرخ ارز به 14.1 درصد کاهش یافته و از بازار ارز به 

نسبت باثباتی برخورداریم.

باهنر: 

دولت در کنترل تورم موفق عمل کرده است 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت :دولت در سه سال گذشته با وجود تنگناها 
و سختی ها در زمینه کنترل تورم در کشور اقدامات مهمی انجام داد ، باید به دولت 

کمک کرد تا در کنار کنترل تورم پروژه های نیمه تمام را به سرانجام برساند. 
محمد رضا باهنر شامگاه دوشنبه در سومین مجمع عمومی انجمن حمایت از توسعه 
استان کرمان که در هتل لاله تهران برگزار شد افزود: فارغ از گرایش های سیاسی که در 
بین همه فعالان این عرصه وجود دارد باید گفت که لازم است پس از انجام رقابت های 
انتخاباتی بحث های انتخاباتی تمام شود و همه با اتحاد و همدلی برای پیشرفت کشور، 

به دولت کمک کنند.
باهنر تصریح کرد: برای تکمیل پروژه های نیمه تمام، دولت به اعتباری بالغ بر 300 تا 
400 هزار میلیارد تومان پول نیاز دارد که از نظر فنی و مهندسی تامین این پول در این 

زمان بد اقتصادی امکان پذیر نیست.
وی با بیان اینکه در صورت رضایت مردم ، دولت هزینه یارانه ها را به دست استانداران 
بسپارد، خاطرنشان کرد: اگر یک هزار و 700 میلیارد تومان که هر ماه صرف پرداخت 

یارانه می شود در اختیار استانداران قرار گیرد این پروژ ها نیز تعیین تکلیف می شود.
باهنر با اشاره به اینکه نگرش انتقال سرمایه گذاری ها از دولت به سمت بخش خصوصی 
یک نگرش قدرتمند است ،اظهارداشت : یارانه باید به افراد نیازمند پرداخت شود و دولت 

مابقی این پول ها را صرف پروژه های نیمه تمام در سراسر کشور کنند.
رئیس انجمن حمایت از توسعه استان کرمان ادامه داد: استان کرمان آمادگی دارد 
تا اولین استانی در کشور باشد تا هزینه پرداخت یارانه ها از طریق استانداری در سطح 

استان توزیع شود.
وی خاطرنشان کرد: استان کرمان جزء سه استان برتر کشور است که پروژه های 
اقتصادی زیادی در راستای سیاست اقتصاد مقاومتی در حال اجرا دارد و این پروژه ها در 

زمان بندی مختلف در حال تکمیل است.
وی در ادامه با اشاره به لزوم توجه به مثلث توسعه در پیشبرد پروژه های استانی و ملی 
تاکید کرد: در مثلث توسعه استانها نماینده دولت، امام جمعه و نماینده مجلس حضور 
دارند که همگرایی، همراهی و همدلی این سه عنصر باعث به وجود آوردن قدرتی 

می شود که در هر منطقه ای از کشور بسیار کارساز خواهد بود.

کارکنان دولت امسال چقدر حقوق می گیرند؟ 
بررسی های صورت گرفته در مرکز پژوهشهای مجلس شورای اسلامی نشان می دهد 
44.2 درصد از مجموع بودجه جاری یا سرفصل هزینه ها در سال 13۹۵ صرف پرداخت 

حقوق و دستمزد و هزینه های پرسنلی خواهد شد.
هر چند رقم دقیق هزینه های پرسنلی کارکنان دولت ، در وزارتخانه ها و ادارات و 
نهادهای نظامی و انتظامی قابل احتساب نیست و مرکز پژوهشها این نکته را ضعفی 
جدی در ساختار اداری ایران ارزیابی کرده است اما بررسی های کلی این رقم را تایید 

می کند. 
 منظور از تعیین هزینه های پرسنلی،حقوق و مزایای مستمر و غیر مستمر پرداختی 
و هزینه های مربوط به بیمه و درمان بازنشستگی و هزینه های مربط به ایاب و ذهاب و 
تغذیه و سایر هزینه های پرسنلی شاغلین وزارتخانه ها، موسسات و سازمان های دولتی 

و نهادهای نظامی و انتظامی است. 
  به گزارش خبرآنلاین ،بررسی ها موید آن است که دولت ایران دارای بدنه ای بزرگ 
و کارکردی نامتناسب با آن است از این رو ساختار اداری ایران به دلیل تحمل کارکنانی 
بیش از ظرفیت از یک سو و بروکراسی پیچیده و سنگین از سوی دیگر به معضلی 
اساسی در اقتصاد تبدیل شده است.  در حال حاضر بدنه دولت 3 میلیون و ۹8۵ هزار و 

488 هزار نفر شاغل را در خود جای داده است. 
از این تعداد تنها 312 هزار نفر شاغل نیستند اما به دلیل شرایط خاص، حقوقی معادل 
حقوق شاغلان دریافت می کنند. طبق قانون، در این گروه پرداختی های مربوط به 

حالت اشتغال ایثارگران و مستمری والدین آنان جای دارد.  
دولت در سال های گذشته تلاش کرده است احتیاط بیشتری برای استخدام در بدنه 
دستگاه های دولتی به خرج دهد،اما در عمل دولت نهم و دهم با استخدام های خارج از 
ضابطه فراوان ، دستاوردهایی که طی سال های پیشین حاصل شده بود را از میان بردند.  
دولت یازدهم در سه سال اخیر نسبت به اصلاح وضعیت استخدام ها اقدام کرده است.

 نرخ بالای بیکاری در ایران و احتیاط دولت برای استخدام نیرو از دو سو جمعیت 
بیکاران را با مشکل مواجه می کند،اما برآوردها نشان می دهد ایجاد شرایطی مساعد 
برای کسب و کار و راه افتادن چرخ های استخدام کشور در عمل سود جمعیت شاغل و 
جویای کار و دولت را در بر خواهد داشت چرا که عموما یکی از دلایل وجود مشکلات 

فراوان در محیط کسب و کار، ناکارآمدی بدنه دولت اعلام شده است. 
 

مصباحی مقدم: 

چهار صفر باید از واحد پولی حذف شود 
رئیس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 

تاکید کرد که باید چهار صفر از واحد پول ملی حذف شود. 
حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم روز)سه شنبه( در آیین گشایش 
نمایشگاه »ایران تراکنش« در بوستان گفت وگو، افزود: در مجلس هفتم اعلام کردم باید 
سه صفر از واحد پولی حذف شودٰ اکنون می گویم که باید چهار صفر حذف شود تا 
پول کارکرد واقعی خود را بیابد.وی با طرح این پرسش که امروز یک ریال و حتی 100 
ریال چه جایگاهی در اقتصاد کشور دارد؟، ادامه داد: این به خوبی نشان می دهد که باید 

اصلاح پولی داشته باشیم تا حیثیت پولی ایران ارتقا یابد.

 لیلا زلفی گل* 
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دعوت از مکانی و یک پرسش مهم

دعوت شدن سوشا  مکانی به تیم ملی توسط کیروش، نشانه ای از نوع ملاک های این 
مربی در دعوت از بازیکنان به تیم ملی است.

 طبق این ملاک ها، بازی در لیگی خارجی، به عنوان امتیازی ویژه برای بازیکنان، جهت 
دعوت به تیم ملی محسوب می شود. این گونه می شود که سوشا مکانی )که به دلیل 
محرومیت در داخل ایران مجبور شد به لیگ دسته دوم نروژ برود( به دروازه بانانی که در 

لیگ برتر ایران فعالیت می کنند ارجحیت داده می شود.
نگاه کی روش به لیگ ایران از همان ابتدای انتخابش به عنوان سرمربی تیم ملی، 
چندان خوشبینانه نبوده است؛ چه بسا می توان گفت که او نگاه بدبینانه ای به کیفیت 
فنی لیگ ایران دارد. همین هم شد که او از بدو ورودش به ایران در پی جذب بازیکنان 

ایرانی دورگه یا مهاجری بود که در لیگ های اروپایی بازی می کردند.
کی روش کیفیت قوای بدنی بازیکنان ایرانی را در سطح مطلوبی نمی دانست؛ علاوه بر 
آن اعتقاد داشت، سرعت تصمیم گیری بازیکنان ایرانی در داخل زمین کم بوده و به دلیل 

فرا نگرفتن فوتبال به صورت حرفه ای، تاکتیک پذیری ضعیفی دارند.
هرچند مربیانی چون دنیزلی، برانکو، لوکابوناچیچ و  ... با ساختن تیم هایی که خوب و 
تاکتیکی بازی می کردند، مثال نقضی برای این فرض اولیه تاکتیک پذیر نبودن بازیکنان 
ایرانی بودند، اما کیروش با آنالیز بازی ایران و کره جنوبی در یک چهارم نهایی جام ملت های 
2011 پا به ایران گذاشته بود. آنالیزی که مشخص می کرد بازیکنان ایرانی پنج ثانیه در 
سرعت تصمیم گیری کندتر از کره ای ها هستند. کیروش با علم به این موضوع و با توجه 
به زمانی که برای آماده سازی تیمش برای حضور در مقدماتی جام جهانی داشت، سعی 
کرد اسکلت اصلی تیمش را بر پایه بازیکنان لژیونر )که البته تعدادشان در آن زمان زیاد 

نبود( و بازیکنان دورگه ای چون دژاگه و قوچان نژاد شکل دهد.
کیفیت بدنی و مهارت های تاکتیکی بازیکنان ایرانی باعث شد تا کیروش به لیگ ایران، 
نوع تمرینات باشگاه های ایرانی و نحوه ی آماده سازی بازیکنان در باشگاه ها به دیده تردید 
و بدبینی بنگرد. اما نکته ای که شاید در دفاع از مربیان ایرانی می توان گفت و یا شاید 
کیروش چندان به آن توجه نکرده آن است که این مشکل بازیکنان ایرانی تنها ریشه در 
تمرینات باشگاهی و دانش مربیان ایرانی ندارد. بلکه باید نگریست که آیا بدن بازیکنان 
ایرانی با آن نوع تغذیه ای که از کودکی داشته اند و نوع تمریناتی که از آن  زمان دیده اند، 
قابلیت همانند شدن به بدن بازیکنی اروپایی که با برنامه مشخص تغذیه و آموزش 
از دوران کودکی پرورش یافته را دارد؟ آیا بدن بازیکنان ایرانی تحمل بدنسازی های 
پیشرفته مطابق علم روز و انجام بازی های زیاد در فواصل زمانی کم را دارد؟ به عبارتی 
ضعف بدنی و تاکتیکی بازیکنان ایرانی تنها به سطح و کیفیت تمرینات باشگاهی مرتبط 
نیست و عوامل زیادی )که بسیاری از آن به سیستم فوتبال ایران ربط داشته( و خارج از 
کنترل مربیان لیگ  است، در آن موثر است. خود کیروش ضعف بدنی بازیکنان ایران را 

در بازی سوم جام جهانی در مقابل بوسنی به چشم دیده است.
تیمی که دو ماه زیر نظر کیروش تمرینات بدنسازی پیشرفته را پشت سر گذاشت، در 
بازی سوم نتوانست همانند دو بازی اول دوندگی داشته باشد. یا در جام جهانی 1۹۹8 نیز 
بازیکنان ایران در نیمه دوم بازی مقابل آلمان دچار افت بدنی شدند، آن هم بازیکنانی 
که چند ماه زیر نظر ایویچ تمرینات سخت کماندویی را پشت سر گذاشتند. این موارد 
نشان می دهد که حتی اگر زمان و علم مناسب برای آماده سازی بازیکنان وجود داشته 
باشد، باز هم نمی توان از بازیکن ایرانی یک فوتبالیست با قدرت بدنی در حد کلاس 
جهانی ساخت. پس می توان نتیجه گرفت که نگاه کیروش به لیگ ایران تا حدود زیادی 
بدبینانه است وگرنه بازیکن ایرانی که تنها چند ماه است به لیگی دیگر رفته، قرار است 
چند درصد در قدرت بدنی اش یا تاکتیک پذیری اش پیشرفت حاصل شود که کیروش را 

مجاب می کند به صرف لژیونر شدنش، او را به تیم ملی دعوت کند؟
بدبینی کیروش به سطح تمرینات باشگاهی و سطح فنی مربیان و لیگ تا به آن حد 
است که او ترجیح می دهد برای آماده کردن پنج بازیکن ترکیب اصلی تیمش )که از 
بازیکنان شاغل در ایران هستند(، لیگ را برای مدتی طولانی تعطیل کند. او می خواهد 
که این بازیکنان که نصف تیمش را تشکیل می دهند در تمرینات تیم ملی و زیر نظر 
خودش آماده شوند. بگذریم از این که همین تعطیلات می تواند بهانه ای موجه برای 
مربیان لیگ باشد که با آن ناآماده بودن تیم  و بازیکنان شان را پس از تعطیلات توجیه 

کنند.
نتیجه ی این بدبینی کیروش به لیگ ایران و خوش بینی مفرطش به هر لیگ خارجی، 
پشت  خط ماندن بازیکنانی است که در لیگ ایران می درخشند؛ اما به دلیل داشتن 
رقبایی لژیونر، نظر جناب کیروش را جلب نکرده اند. همین بازیکنانی که خوب می دانند 
در صورت رفتن به یک لیگ حتی آسیایی چون قطر یا چین، شانس شان برای دعوت 
به تیم ملی چند برابر می شود. نمونه ی اخیرش، خبر انتقال احتمالی کاوه رضایی به لیگ 
چین است. مطمئناً یکی از عواملی که این بازیکن را وسوسه می کند تا در میانه فصل 
استقلال را ترک کند، افزایش احتمال دعوت شدن به تیم ملی در صورت بازی در چین 
است. یا سوشا مکانی با چند بازی در لیگ دسته دوم نروژ که مطمئنا سطحی پایین تر 
از لیگ برتر ایران دارد، به تیم ملی دعوت می شود و از این طرف کافیست تا دروازه بانانی 
که در لیگ ایران بازی می کنند، یک اشتباه از نوع اشتباهات سوشا را داشته باشند تا به 

تیم ملی دعوت نشوند.
متاسفانه باید گفت که در نزدیک به شش سالی که از حضور کیروش در ایران 
می گذرد، شرایط برای هماهنگی فکری و استراتژیکی او و مربیان لیگ فراهم نشده 
است. کیروش دیالوگ چندانی با مربیان ایرانی برقرار نمی کند و اغلب آن ها را به چشم 
رقبا و منتقدان خود دیده است که البته در این طرز تلقی تا حدود زیادی محق است؛ 
اما می شد در این سال ها مکانیزمی ایجاد کرد که کیروش بتواند خواسته های فنی خود 
را با مربیان لیگ در میان بگذارد یا به آن ها روش های مناسب در آماده سازی بازیکنان 
را در جوی مناسب گوشزد کند. اما هم کیروش نگاهی از بالا به فوتبال و مربیان ایران 

داشته و هم مربیان ایرانی چندان روی خوشی به همکاری با این مربی نشان نداده اند.
عدم اعتقاد کیروش به لیگ ایران را می توان هم به بدبینی او به کیفیت کار و دانش 
مربیان ایرانی ربط داد و هم به  رفتار خاص این مربی در نگاه بالا به پایین و نگاه 
تحقیرآمیزش به فوتبال ایران. می توان به طریق بدبینانه ای شک کرد که او جنگی پنهان 
با مربیان لیگ دارد و سعی دارد کار آن ها را کم ارزش جلوه دهد.  این دیوار سوء تفاهم 
بین مربیان ایرانی و کیروش، حاصل بی اعتمادی طرفین به یکدیگر است و نمی توان 
کیروش را به دلیل این نوع نگاهش مقصر دانست. او نیز بارها به جای این که حرف مربیان 
ایرانی را رو در رو بشنود، در رسانه ها خوانده یا دیده است. گامی از سوی هیچ کدام از 
طرفین برداشته نشده تا ارتباطی سیستماتیک و فراتر از بازدید چند مربی از تمرینات 
تیم ملی، ایجاد شود تا نتیجه اش افزایش کیفیت لیگ ایران و در نتیجه بهبود و ارتقای 

سطح کیفی بازیکنان شاغل در لیگ ایران باشد.

چهارشنبه -دوازدهم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4137

در میان استقبال جمعی از اهالی ورزش قم؛

مدال آور قمی کاراته جهان به قم بازگشت
 امیر مهدی زاده مدال آور جهانی کاراته قم که چندی پیش مدال طلای جهان را به 

دست آورد در میان استقبال جمعی از اهالی ورزش به قم بازگشت.

 مسابقات جهانی کاراته در لینز اتریش در حالی با قهرمانی تیم ملی کشورمان همراه 
بود که امیر مهدی زاده در کومیته انفرادی در وزن منهای 60 کیلو گرم صاحب نشان 

طلا شد.
مهدی زاده بامداد سه شنبه از طریق فرودگاه امام خمینی)ره( همراه با کاروان تیم ملی 
وارد ایران شد و در ورود به فرودگاه مورد استقبال مسئولان فدراسیون کاراته  و ورزش 
کشورمان قرار گرفت. وی همچنین با حضور در جمع علاقمندان از میان اهالی ورزش 
قم و خانواده خود، روی دوش مردم ورزش دوست قم قرار گرفت و از وی استقبال خوبی 
به عمل آمد و حضور  غلامرضا دباغیان مربی نامدار کاراته کشورمان و نیز جمعی از 

مسئولان اداره کل ورزش و جوانان استان قم در این استقبال شایان توجه بود.
وی سپس با همراهی علاقمندان به ورزش که از قم به فرودگاه امام خمینی)ره( تهران 
رفته بودند به قم بازگشت و با توجه به این که وی در ساعات نزدیک به صبح به قم رسید 

پیش بینی می شود برنامه رسمی استقبال و تقدیر از ویا برگزار می شود.
امیر مهدی زاده:خوشحالم که دل مردم قم را شاد کردم

امیر مهدی زاده دارنده نشان طلای مسابقات جهانی کاراته گفت: برای دست یابی به 
مدال طلای این دوره تلاش بسیار کردم و خوشحالم که دل مردم قم را شاد کردم.

امیر مهدی زاده با اشاره به تلاش بی وقفه خود در راه رسیدن به مسابقات جهانی اتریش 
اظهار داشت: من با حمایت مربیان، فدراسیون و خانواده توانستم 6 ماه قبل از مسابقات را 
به خوبی تمرین کنم و باروحیه عالی که نشان از تمرینات خوب بود به مسابقات راه یابم.

وی افزود: انگیزه دادن ها و حمایت های خانواده و همچنین برقراری آرامش و تأمین 
امکانات توسط سرپرست فدراسیون آقای طباطبایی سبب رسیدن به این موفقیت شد.

این قهرمان کاراته که برای سومین بار در مسابقات جهانی شرکت می کند، سطح 
مسابقات را سنگین و طاقت فرسا برشمرد و تصریح کرد: در دوره قبل توانستم مدال برنز 
را به دست آورم، اما تلاش کردم تا در این دوره بتوانم مدال طلا را کسب کنم و اکنون 
خوشحالم که دل مردم قم را شاد کردم. وی خاطرنشان کرد: در این دوره که نخستین 
دوره المپیک کاراته جهان بود با رقبایی از کشورهای کرواسی، کره جنوبی، ایتالیا، اردن 
و فرانسه مبارزه کردم و در مرحله آخر نیز توانستم حریف هلندی خود را که در دوره 
قبل شکستم داده بود را شکست دهم. مهدی زاده با اشاره به نقش ویژه مربی خود 
گفت: مربی شخصی ام آقای دباغیان نقش ویژه ای در موفقیت من داشت که به دلیل 
صادر نشدن ویزایشان نتوانست مرا همراهی کنند. وی رویکرد خود را آماده سازی برای 
مسابقات مادرید اسپانیا برشمرد و افزود: بعد از کمی استراحت قصد دارم خود را برای 

مسابقات دوره بعد آماده کنم و امیدوارم بتوانم افتخارآفرینی کنم.

تیم بدمینتون قم در لیگ دسته اول
 مردان کشور شرکت می کند

 مسابقات بدمینتون لیگ دسته اول باشگاه های کشور امسال در 2 گروه برگزار می شود 
و تیم های حاضر در این مسابقات برای معرفی 2 تیم راه یافته به لیگ برتر کشور با هم 

رقابت می کنند.
تیم بدمینتون قم امسال نیز همانند سال گذشته در این مسابقات حاضر است و بر 
اساس اعلام فدراسیون بدمینتون در گروه یک این مسابقات قرار گرفته و طی 2 مرحله 
رفت و برگشت با حریفان خود مسابقه خواهد داد. دور رفت لیگ دسته اول بدمینتون 
از روز 13 آبان در خراسان شمالی برگزار می شود و تیم هیئت بدمینتون استان قم با 
تیم های شهروند ساری، گاز فارس، اردکان یزد، نماینده خراسان شمالی و نماینده تهران 
همگروه است. تیم بدمینتون قم پس از برگزاری ۵ مسابقه طی روزهای 13 و 14 آبان 
در خراسان شمالی به قم باز می گردد تا تمرینات خود را برای حضور در دور برگشت 
این مسابقات از سر بگیرد و میزبان دور برگشت نیز در آینده اعلام خواهد شد. در گروه 
دوم نیز که مسابقات دور رفت آن در کردستان برگزار می شود تیم های دانا ورزش آرین 
اصفهان، هدف سمنان، نماینده کردستان، نماینده زنجان، نماینده یزد و نماینده سیستان 
و بلوچستان حضور دارند و این گروه نیز همانند گروه اول، 2 تیم به مرحله نهایی راه 
می یابند.  تیم بدمینتون قم سال گذشته در این مسابقات حاضر بود که در نهایت موفق 
به صعود از دور گروهی نشد و این تیم امسال نیز با ترکیبی بومی و جوان روانه لیگ 

دسته اول می شود.

 خطر تخریب تنها زمین بسکتبال سه نفره در قم

خطر نابودی بسکتبال 3 نفره قم احساس می شود
گزارش از رضا جعفری

 یکی از رشته های ورزشی جذاب توپ و توری بسکتبال است 
که ایران در سطح قاره آسیا یکی از قدرت های اصلی آن به شمار 
می رود و در این رشته سابقه کسب سهمیه حضور در المپیک را نیز 
دارد اما زیر مجموعه این رشته، ورزشی جذاب به نام بسکتبال سه 
نفره وجود دارد که علاوه بر عرصه قهرمانی، در بخش همگانی نیز 
مورد علاقه بسیاری از مردم و دوست داران ورزش به شمار می رود.

 * سابقه قهرمانی آسیا برای بسکتبال 3 نفره ایران
بسکتبال سه نفره به بسکتبال خیابانی هم مشهور است و برای 
انجام به آن امکانات محدودتری نسبت به بسکتبال نیاز است، بر 
همین اساس نام آن را بسکتبال خیابانی نیز گذاشته اند و همان گونه 
که از نام آن مشخص است، امکان فعالیت و پرداختن به آن در 
فضای باز و محیطی خارج از سالن های استاندارد ورزشی وجود 

دارد.
بسکتبال خیابانی ابعاد زمین مشخصی ندارد و از قوانین و مقرارت 
خاص خود برخوردار است؛ این رشته ورزشی در سطح ایران، آسیا 
و جهان رقابت های مهم و معتبری دارد و ایران در این رشته سابقه 
کسب مقام قهرمانی در سطح آسیا را هم دارد و در سطح جهان نیز 

از کشورهای مدعی محسوب می شود.
آخرین موفقیت بسکتبال سه نفره ایران در سطح آسیا، مقام 
نخست تیم دانشگاه پیام نور ایران در مسابقات آسیایی 2016 ماکائو 
است تا این تیم علاوه بر کسب سکوی نخست قاره کهن، جواز 

حضور در مسابقات جهانی دانشجویان را نیز به دست بیاورد.
* برخورداری بسکتبال خیابانی ایران از اعتبار آسیایی 

و جهانی
این رشته در سطح جهان جایگاه ویژه ای دارد و حتی فدراسیون 
جهانی بسکتبال قوانین آن را به عنوان بسکتبال سه به سه وضع 
کرده است و مسابقات آن در زمینی به ابعاد 1۵ در 11 متر مربع و 
با یک حلقه انجام می شود، در حالی که زمین آن باید دارای شکل 

معمولی بسکتبال باشد.
در این رشته هر تیم متشکل از چهار بازیکن است و طبق مقررات، 
سه بازیکن در داخل زمین و یک نفر به عنوان ذخیره در نظر گرفته 
می شود، ضمن اینکه در بسکتبال خیابانی یا بسکتبال سه به سه، 
10 دقیقه در نظر گرفته می شود اما هر تیمی که 21 امتیاز به دست 

بیاورد، برنده بازی است حتی اگر زمان تمام نشده باشد.
* نگرانی علاقمندان از تخریب تنها زمین بسکتبال 3 

نفره قم
استان های زیادی در رشته ورزشی بسکتبال سه نفره به صورت 
جدی فعالیت می کنند که یکی از آنها قم است؛ قم تاکنون چندین 
دوره مسابقات استانی برای رشد و توسعه این رشته به مناسبت های 
مختلف برگزار کرده ولی اکنون برای ادامه فعالیت خود با یک 

چالش بزرگ یعنی تخریب تنها زمین اختصاصی این رشته مواجه 
شده است.

مجموعه  به  گذشته  سال های  در  رشته  این  به  علاقمندان 
ورزشی شهید حیدریان قم می رفتند و با توجه به مکانی که برای 
بسکتبال سه نفره در نظر گرفته شده بود به این رشته می پرداختند 
اما تغییرات فنی در این مجموعه منجر به برچیده شدن مکان 

اختصاصی دوست داران این رشته شد.
با تلاش هایی که به صورت خودجوش تعدادی از علاقمندان به 
بسکتبال خیابانی یا بسکتبال سه نفره در قم انجام دادند، زمینی 
ویژه این رشته در منطقه صفاشهر قم راه اندازی شد و نزدیک به یک 
دهه است که این زمین فعال بوده اما اخیرا در اقدامی غیر منتظره 
به صورت شبانه حلقه های بسکتبال این زمین شکسته می شود تا 
مخاطبان این رشته ورزشی نگران تخریب تنها زمین بسکتبال سه 

نفره قم باشند.
رئیس کمیته بسکتبال سه نفره استان قم در گفت وگو با خبرنگار 
فارس در قم از شکستن بی دلیل حلقه های تنها زمین بسکتبال 
سه نفره قم و خطر نابودی این رشته ورزشی خبر داد و اظهار کرد: 
متاسفم که بی دلیل حلقه های تنها زمین بسکتبال سه نفر قم را 
می شکنند، تخریب می کنند و تعطیل می کنند، سئوال من این 

است چه دلیلی برای این کار وجود دارد؟ پس قانون کجاست؟
سیدمحمدحسین جنابان در ادامه تصریح کرد: در واقع آخرین 
نفس بسکتبال سه نفره شهر قم را هم گرفتند، زیرا دومین حلقه 

زمین اختصاصی این رشته را هم شبانه و بی دلیل شکسته اند تا 
تنها زمین استاندارد این رشته محبوب ورزشی را هم از دست داده 
باشیم، از مسوولان تا شهرداری و اداره کل ورزش و جوانان استان 

قم می خواهم این موضوع را جدی پیگیری کنند.
رئیس کمیته بسکتبال سه نفره استان قم با اشاره به سابقه این 
رشته و زمین اختصاصی بسکتبال سه نفر که اکنون در معرض 
ابراز کرد: از سال 1386 به همت جوانان  تخریب قرار گرفته، 
ورزش دوست منطقه صفاشهر قم، زمین بسکتبال سه نفر ساخته 
شد و با یک دستگاه حلقه، علاقمندان بسیاری زیادی از این زمین 

استفاده می کردند.
* بی نتیجه ماندن تلاش ها برای احیاء زمین بسکتبال 3 

نفره قم
وی اضافه کرد: البته از همان زمان، زمینی در مجموعه ورزشی 
شهید حیدریان قم هم وجود داشت که این زمین به دلیل مرکزیتی 
که این مجموعه داشت به عنوان زمین اصلی بسکتبال سه نفره، 
میزبان علاقمندان این رشته ورزشی بود اما با بی مهری مسوولان 
وقت تربیت بدنی، این زمین از بین رفت و جایگزینی برای آن 

ساخته نشد.
جنابان در ادامه خاطرنشان کرد: در مورد احیاء زمین بسکتبال 
خیابانی مجموعه ورزشی حیدریان تلاش بسیاری صورت گرفت 
اما پیگیری ها بی نتیجه ماند و هرگز نتوانست زمینی که تکیه گاهی 

برای ورزش محبوب بسکتبال بود را دوباره راه اندازی کند.

وی با بیان اینکه هنوز این زمین در مجموعه ورزشی شهید 
حیدریان موجود است اما امکان بازی در آن وجود ندارد، بیان کرد: 
بعد از نابودی زمین بسکتبال سه نفر در مجموعه حیدریان، در 
سال 1386 به همت جوانان منطقه صفاشهر و با دستور رئیس 
شورای اسلامی شهر قم ابتدا زمینی با یک دستگاه حلقه بسکتبال 
و پوشش آسفالت مناسب و اندازه استاندارد برای این رشته در نظر 

گرفته شد.
* میزبانی تنها زمین بسکتبال 3 نقره قم از 6 دوره مسابقات 

استانی
رئیس کمیته بسکتبال سه نفره استان قم گفت: با اضافه شدن 
دو دستگاه حلقه بسکتبال جدید، زمینی با سه حلقه مجهز آماده 
استفاده علاقمندان به ورزش به ویژه دوست داران رشته بسکتبال 
شد و حتی این زمین تا کنون میزبان 6 دوره مسابقات سه نفره یا 

بسکتبال خیابانی استان قم بوده است.
زمین  اصلی  از دستگاه های  یکی  افزود: در سال 13۹1  وی 
شکسته شد اما با وجود پیگیری مسوولان وقت، موفق به احیاء 
مجدد این دستگاه نشدیم اما با یک حلقه همچنان به کار خود ادامه 
دادیم تا اینکه چند روز قبل دومین دستگاه حلقه اصلی زمین هم 
مورد خشم برخی افراد مخالف با ورزش و دور از فرهنگ شهروندی 
قرار گرفت و با این اتفاق ادامه ورزش مهیّج بسکتبال سه نفر یا 
بسکتبال خیابانی در قم با مشکل زمین اختصاصی روبه رو خواهد 

بود.
جنابان عنوان کرد: در حال حاضر که تیم ملی بسکتبال سه نفره 
ایران در مسابقات جهانی این رشته جذاب و مفرح با سربلندی و 
با رتبه سرگروهی از گروه خود صعود کرده، زیبنده نیست که این 
رشته ورزشی در کلانشهر قم به این صورت با مشکل روبه رو باشد.
* بسکتبال 3 نفره ایران به دنبال سهمیه المپیک آینده

وی تصریح کرد: در المپیک آینده، تیم ملی بسکتبال سه نفره 
ایران باید برای به دست آوردن سهمیه المپیک به مصاف حریفان 
قدرتمند خود برود و در همین راستا، شهرهای اصفهان، شیراز، 
تهران، گرگان و چند شهر دیگر که رقبای قم در مسابقات معتبر این 
رشته هستند از زمین های اختصاصی بسکتبال سه نفره بهره مند 
هستند و این ورزش به صورت حرفه ای در این استان ها رواج دارد 
اما در کلان شهر فرهنگی و دینی همچون شهر خون و قیام شاهد 
این هستیم که تنها زمین اختصاصی این رشته ورزشی به سادگی 
تخریب می شود و وقتی موضوع را پیگیری می کنیم هیچ کس 

رسیدگی نمی کند.
رئیس کمیته بسکتبال سه نفره استان قم اظهار کرد: از همه 
دوستان و همشهریان عزیز، علاقمندان به ورزش و تمامی مسوولان 
درخواست می کنم تا به ما کمک کنند تا از این اتفاق جلوگیری 
کنیم و آخرین زمین اختصاصی ورزش بسکتبال سه نفره استان قم 

را نجات دهیم و از تخریب آن جلوگیری کنیم.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۵60330001013۹32 شماره  رای 
13۹4114430001000۹8۹ شرکت تعاونی تولیدی،توزیعی کارکنان آموزش 
وپرورش ناحیه یک قم افق به شناسنامه شناسه ملی 10860۹7۵۵۹7 در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 34۹6/82 مترمربع  پلاک شماره ۹4۵6 
اصلی و۹463/1 مکرر اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/07/27 تاریخ انتشار دوم: 1395/08/12

جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

حجت شفیعی

 برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا

رده بندی و سهمیه های جدید ۱۰ آذر معلوم می شود

 زرینچه:

 وقتی با موتور تصادف کردم، خدا نگذاشت پرسپولیسی شوم

سایت باشگاه پرسپولیس اعلام کرد وضعیت حریفان 
آسیایی نمایندگان ایران در آسیا هنوز مشخص نیست و 

آنچه مطرح می شود، پیش بینی  است.
همان طور که پیش از این اعلام شد، قرعه کشی دوره 
جدید لیگ قهرمانان آسیا در جریان کارگاه آموزشی دو 
روزه ای که در کوالالامپور برگزار می شود، در ساعت 16 )به 
وقت مالزی( روز 13 دسامبر، 23 آذر ماه انجام خواهد شد تا 

تیم ها گروه ها و حریفان خود را بشناسند.
گمانه زنی ها در حالی صورت می گیرد که رقابت های دوره 
قبل هنوز پایان نیافته است و تکلیف قهرمان دوره کنونی، 
ششم آذر ماه در مصاف العین و چونبوک موتورز در امارات 

مشخص می شود.
از سوی دیگر درباره وضعیت سهمیه باشگاه های ایرانی در 
لیگ قهرمانان پیش بینی هایی شده است و بر اساس همین 
پیش بینی ها بعضی در گمانه زنی های خود از السد قطر به 
عنوان حریف پرسپولیس در مرحله پلی آف یاد کرده اند. با 
وجود اینکه چنین احتمالی را نمی توان نادیده گرفت اما 

ممکن است همه چیز تغییر کند.
در این ارتباط رئیس کمیته فنی توسعه و صدور مجوز 
حرفه  ای سازمان لیگ پیش از این در گفتگو های خود با 
خبرگزاری ها بر این مسئله تاکید کرده که سهمیه 2 + 2 
هنوز قطعی نیست و احتمال حفظ سهمیه 1 + 3 را نمی توان 

نادیده گرفت.
تاکید  فوتبال هم  فدراسیون  مقام های  ارتباط  این  در 
می کنند احتمال هایی برای تغییر سهمیه بندی ها وجود دارد.

در حال حاضر بر اساس رده بندی صورت گرفته، لیگ های 

امارات و عربستان در مکان اول و دوم و لیگ ایران در مکان 
سوم قرار گرفته است.

رده های اول و دوم 1 + 3 و ما 2 + 2 سهمیه داریم. 
این سهمیه بندی بر اساس رده بندی کنونی است، اما در 30 
نوامبر، پایان ماه جاری میلادی رنکینگ جدید اعلام خواهد 
شد و برای این منظور عملکرد چهار ساله اخیر مورد ارزیابی 

قرار می گیرد.
عملکرد باشگاه ها و وضعیت لیگ های هر کشور در لیگ 
قهرمانان آسیا تعیین کننده خواهد بود و تا 70 نمره را شامل 
می شود. از این جهت ایران شرایط عالی ندارد و در چهار دوره 

اخیر باشگاه های اماراتی دو بار و باشگاه های عربستانی یک بار 
در فینال بازی ها حضور داشتند.

از سوی دیگر عملکرد تیم های ملی هم تاثیرگذار است. 
در این بخش شرایط ما خوب است. تیم ملی ایران اکنون 
در رتبه اول رنکینگ آسیا قرار دارد. همین بازی پیش رو با 
سوریه هم می تواند سرنوشت ساز باشد چرا که تیم های ملی 

سایر کشورها نیز مسابقات خود را برگزار می کنند.
با این اوصاف برای قطعی شدن سهمیه باید تا 30 نوامبر 
صبر کرد و پس از آن نیز هر صحبتی تا قبل از قرعه کشی در 

حد گمانه زنی خواهد بود.

پیشکسوت تیم استقلال گفت: با علیرضا منصوریان مشکلی ندارم و اگر انتقادی کردم 
دلیل بر این نیست که او کار بلد نباشد.

جواد زرینچه درباره برتری یک بر صفر استقلال مقابل مس کرمان در رقابت های جام 
حذفی، بحث اختلاف با علیرضا منصوریان، داستان پیشنهاد پرسپولیس و ... صحبت های 

جالبی را مطرح کرد که در زیر می خوانید:
 چرا استقلال به سختی توانست مس را شکست دهد و راهی مرحله بعدی 

جام حذفی شود؟
بازی های جام حذفی سخت است و فرقی نمی کند با یک تیم لیگ دسته اولی بازی 
دارید یا تیم محلات. در جام حذفی اتفاقات زیادی می افتد که قابل پیش بینی نیست. 
مس چند صباحی از لیگ برتر دور بود و به همین خاطر با انگیزه زیادی مقابل استقلال 
ظاهر شد. آنها روی یک اشتباه بازی را به استقلال واگذار کردند. از طرفی، استقلال در 
این سال ها در جناح راست فعال بوده اما در این بازی خسرو حیدری و وریا غفوری حضور 
نداشتند که در روند بازی استقلال تاثیرگذار بود. امیدوارم در ادامه مسابقات، استقلال همه 

نفرات خودش را داشته باشد تا بازی بهتری انجام دهد.
 انتقادات از بازیکنانی مانند بختیار رحمانی و کاوه رضایی بالا رفته است. نظر 

شما در مورد عملکرد این بازیکنان چیست؟
قابلیت های همه بازیکنان بالاست. هنر مربی است که توانایی بازیکن را تشخیص داده 
و از او بازی بگیرد. تاکنون 40،۵0 درصد توانایی های بازیکنان استقلال به نمایش در آمده 
است. دو طرف چه مربی و بازیکن نه با رفاقت ظاهری، بلکه با رفاقت باطنی برای هم 
دلسوزی کنند و وحدت تیمی را به استقلال بیاورند. اگر این اتفاق بیفتد مشاهده خواهید 
کرد که توانایی بازی  های بازیکنان استقلال چقدر بیشتر از این 10 هفته لیگ است. در 
این مسیر، اضافه شدن بازیکنی مانند روزبه چشمی هم می تواند به استقلال کمک کند. 

امیدوارم این »بچه« زودتر سلامتی خودش را به دست بیاورد و به استقلال کمک کند.
 بگذریم، شما و علیرضا منصوریان با هم مشکل دارید؟

نه، مشکلی نداریم. برخی مواقع حرف هایی می زنیم که دلخور می شوند، اما برای جواد 
زرینچه هیچ اسمی محبوب تر از استقلال نیست. تا زمانی دوستان پیراهن استقلال را برتن 
کرده یا مربی آن باشند، حمایت خواهیم کرد. اگر انتقادی می کنیم، دلیل بر این نیست که 
کاربلد نیستند. اینجا مقصر مسئولان استقلال هستند. همیشه اعتراض ما به نحوه آمدن 
مربیان به استقلال بوده است. دوست دارم احترامات حفظ شود، اما طوری وارد استقلال 

می شوند که زیبنده نیست.
 اختلاف شما به انتقادات نسبت به حضور منصوریان در استقلال است؟

همان طور که گفتم مشکلی با هم نداریم. شاید برخی ها بگویند مربیگری در استقلال 
برای او زود بود، اما حتما لیافت داشته است. هر چند که می توانست پخته تر شده و از 
تجربیات دیگران استفاده کند و سپس به استقلال بیاید. زمانی که منصوریان به استقلال 
آمد، خودم حمایتش کردم تا در این تیم جا بیفتد. امروز هم سرمربی استقلال است. با 
محمد خرمگاه و علی چینی هم خاطرات زیادی داریم. امیدوارم آنها از حرف های من که 
بدون قصد و غرض است، ناراحت نشوند. آنها من را می شناسند که هیچ منظور و ایده ای 
ندارم. من زِرینچه به کسی باج نمی دهم، هیچ وقت دنبال خبرنگار، لیدر و داشتن آدم 
سیاسی در کنار خودم نبودم. شاید ناراحتی دوستان از صحبت های تند من باشد که بدون 
ملاحظه صحبت می کنم. اگر باعث ناراحتی کسی شده ایم، به بزرگی خودشان ببخشند و 
بدانند که هوادار شان هستیم. همین جا هم اعلام می کنم کور شود کسی که چشم دیدن 

موفقیت استقلال، هوادارانش و علیرضا منصوریان را ندارد.
 بحث بعدی ما با شما در رابطه با پیشنهاد پرسپولیس در دوران بازیگری تان 

است. آیا از پرسپولیس پیشنهاد داشتید؟
بله، من پیشنهاد داشتم، اما خدا نگذاشت پرسپولیسی شوم.

 چرا این اتفاق نیفتاد؟
از  استقلال  بازیکنان  از  است. خیلی  بوده  بازیکنی  برای هر  پیشنهادات همیشه 
پرسپولیس پیشنهاد داشتند، اما اینکه می گویم خدا نگذاشت پرسپولیسی شوم، دلیل 
دارد. این صحبت ها برای زمانی بود که جواد منافی تصادف کرده و در بیمارستان بقیةالله 
بستری شده بود. شخصی به نام شهرام زمانی با ما برای مذاکره با پرسپولیس صحبت کرده 
بود. با یکی از دوستانم که پرسپولیسی بود، با موتور قصد داشتیم به بیمارستان بقیةالله 
برویم تا شاهد ماجرای پرسپولیسی شدن من باشد. در میدان ولیعصر، خودروی قدیمی 
به نام سیمرغ چنان به ما زد که دوست پرسپولیسی ام پرت شد و پایش شکست و من 
هم زمین خوردم. همان لحظه به زمانی زنگ زدم و گفتم خدا نمی خواهد پرسپولیسی 

شوم و در استقلال ماندم.
 امیر عابدینی در یکی از رسانه ها عنوان کرده که به شما توصیه کرد در 

استقلال بمانید و با پرسپولیس قرارداد نبندید.
اصلا قراردادی بسته نشده و اگر کسی مدعی است نشان دهند. بحث پیشنهاد 
پرسپولیس برای زمانی بود که به عنوان بازیکن کمکی برای این تیم بازی کردیم. فکر کنم 
خدا راضی نبود پرسپولیسی شوم. اگر بازیکنی به تیم رقیب می رفت به خاطر این بود که 
اذیت شده بودند. بازیکنانی چون شاهرخ بیانی، احمدرضا عابدزاده و مجید نامجومطلق 
نمونه هایی از این بازیکنان بودند. مطمئن باشید من جانم برای استقلال می دهم و مدیون 
این تیم هستم. خیلی ها در این تیم اذیت شدند، اما دلیلی ندارد که استقلال را دوست 

نداشته باشیم.



 

5 علمی و سلامت 

شربت سرفه طبیعی را در خانه درست کنید! 
سرفه های مرطوب و خلط دار با آب بینی و خلط همراه هستند. نباید جلوی این 
قبیل سرفه ها و دفع خلط گرفته شود چون بدن با این شیوه می خواهد خلط های 

موجود در مجاری تنفسی را خارج کند، اما با سرفه های خشک چه باید کرد؟!

سرفه مکانیسم دفاعی بدن است که به طور ناگهانی به کار گرفته می شود تا ریه ها 
از هوا خالی شوند. در واقع نقش سرفه بیرون راندن ترکیبات بیگانه یا مضر از مجاری 
تنفسی است. ممکن است سرفه خشک یا خلط دار باشد. سرفه های مرطوب و خلط 
دار با آب بینی و خلط همراه هستند. نباید جلوی این قبیل سرفه ها و دفع خلط 
گرفته شود چون بدن با این شیوه می خواهد خلط های موجود در مجاری تنفسی 
را خارج کند. سرفه های خشک به دفع خلط مربوط نمی شوند. این سرفه ها به 
تحریک گلو یا عفونت مربوط می شوند که در صورت عدم درمان به موقع ممکن 

است مزمن شوند.
خیلی از افراد بدون توجه به نوع سرفه به سمت مصرف شربت سینه و دیگر 
داروهایی روی می آورند که علائم سرماخوردگی را کنترل می کند. با این حال 
استفاده از دارو و شربت های شیمیایی عوارضی نیز به همراه دارند. به همین دلیل 
می تواند به سراغ جایگزین های طبیعی آن ها بروید. در آشپزخانه همه ما ترکیباتی 
وجود دارند که برای تسکین سرفه ها و دفع خلط کارساز هستند. شما می توانید به 
سادگی با پیاز و عسل و چند ترکیب ساده دیگر یک شربت ضدسرفه خانگی تهیه 

کنید. با ما باشید تا روش تهیه آن را توضیح دهیم.
عسل و پیاز: تسکین سرفه

پیاز یک شهرت جهانی در دفع خلط دارد. خواص بی نظیر آن در دفع باکتری 
ها و تمیزی مجاری تنفسی مثال زدنی است. این ماده غذایی حاوی میزان زیادی 
آنتی اکسیدان است و خواص سم زدایی و تصفیه کنندگی دارد. این ترکیبات مانند 
آنتی بیوتیک عمل می کنند چون قادر هستند با میکروارگانیسم هایی که به مجاری 
تنفسی حمله می کنند مقابله کنند. ترکیب عسل و پیاز یک درمان طبیعی محسوب 
می شود که از دوره باستان به عنوان یک شربت ضدسرفه استفاده شده است. این دو 
ترکیب خاصیت آنتی بیوتیکی و خلط آوری داند و سرفه را کاهش می دهند. در واقع 
شربت حاصل از این دو ماده غذایی مانع از حاد شدن مشکل سرفه می شود. شما می 
توانید اطمینان حاصل کنید که با مصرف این دو ماده سیستم ایمنی تان تقویت می 
شود و قدرت بدنتان در برابر ویروس ها، باکتری ها و دیگر میکروارگانیسم های ایجاد 

کننده بیماری های دستگاه تنفسی افزایش می یابد.
عسل

عسل از طرف سازمان بهداشت جهانی به عنوان یک درمان طبیعی برای سرفه و 
سرماخوردگی به رسمیت شناخته شده است. این ماده غذایی قدرت نرم کنندگی 
سینه را دارد و تحریکات آن را تسکین می بخشد. عسل می تواند علائم سرماخوردگی 
و سرفه را کاهش دهد. علاوه بر این عسل خاصیت آنتی اکسیدانی دارد و باعث 

افزایش تولید ترکیباتی به نام سیتوکین می شود ک خواص ضد میکروبی دارد.
پیاز

پیاز یک شهرت جهانی در دفع خلط دارد. خواص بی نظیر آن در دفع باکتری ها 
و تمیزی مجاری تنفسی مثال زدنی است. این ماده غذایی حاوی میزان زیادی آنتی 
اکسیدان است و خواص سم زدایی و تصفیه کنندگی دارد. در نتیجه برای کنترل 
سرفه ها موثر عمل می کند. پیاز می تواند تحریک و خارش گلو را تسکین دهد. از 
ترکیب این دو ماده شربتی حاصل می شود که خواص عسل و پیاز را یکجا دارد و 
برای تسکین سرفه و تقویت دستگاه ایمنی موثر عمل می کند. می توانید مطمئن 

باشید که این شربت عارضه و خطری ندارد.
مواد لازم: پیاز متوسط 1 عدد- آب 2 لیوان )400 میلی لیتر(- آب لیموترش 

1 عدد
عسل 2 قاشق )1۵ گرم(

روش تهیه
پیاز را پوست گرفته و به قطعات درشت خرد کنید. سپس آن ها را با دو لیوان 
آب به مدت 1۵ دقیقه بجوشانید. سپس زیر شعله را خاموش کرده و اجازه دهید به 
مدت ۵ دقیقه استراحت کنید. دو قاشق عسل و آب یک عدد لیموترش را به آب 
پیاز اضافه کنید. می توانید روزانه دو تا سه بار از این نوشیدنی بنوشید. برای تهیه 
شربت پیاز و عسل می توانید به روش دیگری نیز عمل کنید: عسل از طرف سازمان 
بهداشت جهانی به عنوان یک درمان طبیعی برای سرفه و سرماخوردگی به رسمیت 
شناخته شده است. این ماده غذایی قدرت نرم کنندگی سینه را دارد و تحریکات آن 

را تسکین می بخشد
مواد لازم: پیاز 1 عدد- عسل 2 تا 3 قاشق )۵0 تا 70 گرم(- روش تهیه

پیاز را شسته و به قطعات ریز خرد کنید. آن را داخل یک ظرف شیشه ای بریزید. 
سپس عسل را به آن افزوده و اجازه دهید یک شب کامل بماند. صبح روز بعد ترکیب 
را از یک صافی رد کنید و شربت به دست آمده را در طول روز مصرف کنید. می 
توانید این شربت را به صورت خالص یا رقیق شده در آب میل کنید. توصیه می 
کنیم هر دو ساعت یک بار از این شربت مصرف کنید تا زودتر به نتیجه برسید. البته 
در نظر داشته باشید که روش های طبیعی فوراً به نتیجه نمی رسند و لازم است 
شما درمانتان را به طور مرتب ادامه دهید. یعنی نمی توانید با مصرف یک قاشق از 
این شربت خانگی انتظار معجزه داشته باشید. اما مصرف منظم آن باعث تسکین 
گلو و کاهش سرفه هایتان می شود. اگر بهبود در سرفه هایتان مشاهده نکردید و 
سرفه و علائم سرماخوردگی تان بیش از یک هفته به طول بیانجامد حتماً به پزشک 

مراجعه کنید.

بهترین و بدترین شکل خوابیدن
آیا تا به حال به شکل خوابیدن خود طی شبانه روز دقت کرده اید؟ به پهلو می خوابید 
یا به پشت یا به شکم؟ برخی هم به شکل جنین می خوابند و پاها را داخل شکم جمع 
می کنند. هر کدام از این شکل های خوابیدن تأثیر بخصوصی روی سلامت افراد بر 
جا می گذارد و حتی می تواند مضر باشد. افراد ممکن است صبح ها که از خواب بیدار 
می شوند با احساس درد در نقاط مختلف بدن مواجه شوند که دلیلی برای آن نداشته 
باشند. درد گردن، کمر و پاها جزو دردهایی است که شکل خوابیدن تأثیر بسزایی 
روی آن دارد. محققان استرالیایی از نظر علمی اثبات کرده اند که تغییر در وضعیت 

خوابیدن می تواند تا حد زیادی کیفیت سلامت خواب را در افراد بالا ببرد.
بهترین شکل خوابیدن

از نظر محققان، بهترین روش خوابیدن، به پشت یا پهلوهاست و خوابیدن به پهلوی 
چپ یا راست نیز تفاوتی ندارد. قرار گرفتن به پهلو از ستون فقرات و گردن حمایت 
می کند و خواب راحت تری را برای شما به همراه می آورد و همچنین از بروز آسیب 
در درازمدت نیز جلوگیری می کند. بررسی ها نشان می دهد به پهلو خوابیدن در بین 
افراد پرطرفدارترین شکل خوابیدن است و افرادی که این گونه می خوابند، نسبت به 
افرادی که در وضعیت های دیگر می خوابند، بعد از بیدار شدن کمترین شکایت را از 
درد گردن و شانه ها و بازوها دارند. از سوی دیگر، پزشکان توصیه می کنند افرادی که 
به پشت می خوابند بهتر است بالشتی را زیر زانوهای خود قرار داده و پاها را نیز در 
راستای مستقیم هم قرار دهند تا درد ستون فقرات به کمترین حد خود برسد. در 
این وضعیت بهتر است دست ها در کنار بدن قرار گیرند و نباید دست ها را بالای سر 
حلقه کرد. اما خوابیدن به پشت یک عارضه بسیار شایع دارد و افرادی که این گونه 
می خوابند غالبا دچار خروپف و خرناس می شوند و این حالت را نیز تشدید می کند. 
بنابراین محققان توصیه می کنند اگر از وقفه تنفسی در خواب رنج می برید از خوابیدن 
به پشت خودداری کنید. اگر افراد به پهلو می خوابند بهتر است یکی از پاها را خم کرده 
و بالشتی بین پاها قرار دهند. این حالت، لگن را در خطی مستقیم قرار می دهد و از 

چرخش غیرطبیعی آن خودداری می کند.
بدترین وضعیت خوابیدن

اما محققان معمولا افراد را از خوابیدن در حالت جنینی منع می کنند و معتقدند 
ساییده شدن دو زانو به یکدیگر باعث تحریک پوست زانو می شود. اما در این میان، 
بدترین وضعیت خواب، خوابیدن به شکم است. محققان استرالیایی بر این باورند 
افرادی که به شکم می خوابند صورتشان به بالشت فشرده می شود و آنها برای تنفس 
راحت تر، گردن خود را در حالت کشیده قرار می دهند که به مرور باعث ایجاد 
کشیدگی استخوان های مهره در قسمت تحتانی جمجمه می شود. بسیاری از افراد 
بالغ خوابیدن به شکم را ترجیح می دهد و معتقدند وضعیت راحت تری برای خوابیدن 
دارند. این حالت از زمان کودکی نشأت می گیرد که مادران، نوزادان خود را برای آرام تر 
شدن به شکم می خواباندند و اکنون این عادت تا بزرگسالی نیز ادامه پیدا کرده است.

آن هایی که تا ظهر می خوابند، بخوانند!
همان گونه که خواب کافی و به اندازه شبانه برای بدن مفید است، سحرخیزی نیز 
می تواند فواید چشمگیری برای رژیم غذایی، ظاهر و حتی شغل شما داشته باشد. در 

ادامه با برخی از فواید سحرخیزی بیشتر آشنا می شویم.
ورزش می کنید

اگر صبح زود از خواب بیدار شوید می توانید زمان اضافه ای که در اختیار دارید را 
به ورزش کردن اختصاص دهید که از دویدن در پارک تا تمرین با وزنه در باشگاه را 
شامل می شود. ورزش کردن روش خوبی برای آغاز یک روز پر نشاط است و این عادت 
می تواند روحیه و بهره وری شما را افزایش دهد. شما می توانید زمان اضافی خود را به 
انجام یوگا اختصاص دهید که نه تنها بدن را بیدار می سازد بلکه انرژی بیشتری به شما 
بخشیده و در کل احساس آرامش و استرس کمتر را به همراه دارد. انجام تمرینات 
ورزشی صبحگاهی موجب می شود تا رویدادها و مسئولیت های غیر منتظره عصرگاهی 
در روند ورزش شما اختلالی ایجاد نکنند. شما می توانید از آرامش و سکوت صبحگاهی 
برای تنظیم فهرست کارهایی که در طول روز باید انجام دهید یا ثبت تفکرات و ایده هایی 
که مد نظر دارید، استفاده کنید. انجام این قبیل کارها می تواند آرامش ذهن را به همراه 
داشته و برای روز پیش رو هرچه بیشتر آماده باشید. مدیتیشن می تواند ذهن و روان 
شما برای ادامه روز تقویت کند. مطالعات نشان داده اند که مدیتیشن می تواند اضطراب را 

کاهش دهد، مهارت های استدلالی را بهبود ببخشد، و روابط قوی را حفظ کند.
خلق و خوی تان بهبود می یابد

مطالعات نشان داده اند که سحرخیزان در مقایسه با آنهایی که تا دیر وقت بیدار 
می مانند، افرادی شادتر هستند و نگاه مثبت تری نسبت به محیط اطراف و رویدادهایی 
که رخ می دهند، دارند. همچنین، سحرخیزان احساس سلامتی بیشتری می کنند که 

احتمالا به خاطر همگامی ساعت داخلی بدن آنها با طلوع خورشید است.
بهره وری بیشتر

آرامش صبحگاهی می تواند بهره وری شما را افزایش دهد. در نبود صداهای مزاحم و 
ناهنجار جلسات، ایمیل ها و گفت وگوهای اطراف اداره، شما می توانید روز خود را پیش از 

هر فرد دیگری آغاز کرده و از این زمان آرام بیشترین استفاده را ببرید.
از ظاهر بهتری برخوردار می شوید

سحرخیزی نه تنها می تواند احساس بهتری در شما ایجاد کند بلکه به کسب ظاهری 
بهتر نیز کمک می کند. زمان اضافی که هنگام صبح در اختیار دارید را می توانید به 
انجام کارهایی کوچک مانند اطو کردن لباس، مرتب کردن مو، کوتاه کردن ناخن و 
غیره اختصاص دهید. طی مطالعه ای که در سال 2013 انجام شد، 80 درصد پاسخ 
دهندگان به این نکته اشاره داشتند که ظاهر و لباس یک متقاضی کار اثر قابل توجهی 

بر احتمال استخدام آنها دارد.
سالم تر غذا می خورید

هنگامی که عجله دارید ممکن است وسوسه شوید در مسیر رفتن به محل کار 
غذاهایی مانند یک دونات یا کیک را به عنوان صبحانه انتخاب کنید. اما تمام این 
کالری های اضافی صبحگاهی می توانند به سرعت روی یکدیگر جمع شده و به بروز 
مشکلات سلامت مانند چاقی منجر شوند. نتایج مطالعه ای که در سال 2011 توسط 
دانشگاه نورث وسترن انجام شد، نشان داد افرادی که شب ها دیر می خوابند نسبت به 
افرادی که صبح زود از خواب بیدار می شوند روزانه 248 کالری بیشتر دریافت می کنند، 
دو برابر بیشتر فست فود و نصف آنها میوه و سبزیجات مصرف می کنند. افرادی که تا دیر 
وقت بیدار بودند از متوسط شاخص توده بدنی )BMI( بالاتری نیز برخوردار بودند. در 
مقابل، اگر سحرخیز باشید از زمان کافی برای درست کردن صبحانه ای سالم و سرشار 
از پروتئین )به عنوان مثال، تخم مرغ، میوه، و نان تست گندم سبوس دار( برخوردار 
خواهید بود و به واسطه احساس سیری، کمتر درگیر هوس خوردن تنقلات و میان 

وعده ها در طول روز می شوید.
از شلوغی و ترافیک دور می شوید

گیر افتادن در ساعات شلوغ روز و ترافیک های طاقت فرسا می تواند حتی پیش از آن 
که کار خود را آغاز کنید، روز شما را مختل کند. در مقابل، صبح زود از خواب بیدار شده 
و زودتر از خانه خارج شوید تا از ازدحام و شلوغی دور بمانید و البته اگر با خودرو تردد 
می کنید می توانید جای پارک بهتری نیز پیدا کنید. اگر به اندازه کافی وقت دارید حتی 
می توانید از نوشیدن یک فنجان قهوه یا چای در مسیر خود به سمت محل کار لذت 

ببرید تا روز خود را هرچه بهتر آغاز کنید.

شرکت خودروسازی تویوتا که به حضور در بازار به اشتراک گذاری خودرو علاقمند 
شده محصول جذابی ابداع کرده که می تواند جایگزین کلید خودروها شود.

 Smart Key این جعبه کوچک سازگار با فناوری بلوتوث که جعبه کلیدهوشمند یا 
Box نام دارد به کاربران امکان می دهد با استفاده از گوشی هوشمندشان درب اتومبیل 

را قفل یا باز کرده و موتور اتومبیل را هم روشن کنند.
برای استفاده از این خدمات ابتدا باید جعبه یادشده را بر روی داشبورد خودرو نصب 
کرد. این کار مستلزم هیچ تغییراتی در موتور خودرو نیست. سپس فرد باید کدی را که 
از طریق برنامه تلفن همراه این ابزار تولید می شود دریافت کند تا بتواند به آن دسترسی 
یابد. در این صورت با نزدیک کردن گوشی به اتومبیل، کد یاد شده از طریق بلوتوث 

شناسایی شده و امکان باز و بسته کردن خودرو و روشن کردن آن به وجود می آید.
از طریق همین ابزار می توان مدت زمان و تاریخ استفاده از خودرو را هم مشخص 
کرد. مهم ترین مزیت ابداع این فناوری تسهیل استفاده مشترک از خودروهای 
مختلف است. با توجه به گسترش آلودگی هوا و ترافیک در جهان، ایده به اشتراک 
گذاری خودروها میان چندین نفر روز به روز در حال گسترش است و بر همین مبنا 
فناوری های تازه ای در جهان در حال شکل گیری است که چنین کاری را تسهیل کند.

تویوتا به دنبال آزمایش این فناوری در شهر سان فرانسیسکو از سال آینده از طریق 
سرویس به اشتراک گذاری خودروی Getaround است. Getaround با دریافت سرمایه 
گذاری 10 میلیون دلاری از تویوتا قصد دارد استفاده از چنین خدماتی را در میان 

مردم گسترش دهد.
البته تویوتا تنها شرکت خودروسازی نیست که از این ایده استفاده کرده است. دایملر، 
جنرال موتورز، فورد، تسلا و بی ام وی هم در حال اجرای طرح های مشابهی هستند که 

البته برای بازاریابی و تبلیغ خودروهای جدید آنها هم قابل استفاده است.

باز و بسته کردن درب خودرو با موبایل

پژوهشگران دانشگاه مراغه در تحقیقات خود به 
بررسی کارایی برخی از نانوکودها در شرایط مختلف 
رطوبتی )مطلوب، آبیاری کم و تنش آبی( بر میزان 
رشد و محصول دهی گیاه ذرت پرداخته اند که نتایج آن 
حاکی از پتانسیل بالای این نانوکودها برای دستیابی به 

تولید محصول پایدار است.
دکتر محسن جان محمدی، عضو هیأت علمی 
دانشگاه مراغه و از محققان طرح اظهار کرد: تولید 
محصول پایدار برای مناطق نیمه خشک از اهمیت 

بالایی برخوردار است. این هدف با استفاده  هوشمندانه 
از منابع تولیدی که باید مطابق با شرایط منحصر به فرد 

هر منطقه طراحی شود، به دست خواهد آمد.
رویکرد  اهمیت  مورد  در  محمدی  جان  دکتر 
تحقیقات به سمت تولید نانوکودها گفت: کمبود آب 
یکی از جدی ترین معضلات کنونی و پیش روی بخش 
کشاورزی است، لذا صرفه جویی آب در این بخش 
یک اصل مهم و کلیدی به شمار می آید. با این حال، 
کاهش میزان مصرف آب باید به صورت کنترل شده 
با کاهش  و دقیق صورت گیرد. در غیر این صورت 
میزان تولید همراه خواهد بود. از سوی دیگر در شرایط 
کمبود رطوبت، کارایی کودهای سنتی به شدت کاهش 
می یابد؛ زیرا حرکت مواد غذایی موجود در این کودها به 
سمت ریشه شدیداً تحت تأثیر رطوبت موجود در خاک 
است؛ این در حالی است که نانوکودها با رهاسازی 
تدریجی و عرضه  عناصر مورد نیاز گیاه به صورت 

نانوذرات می تواند این مشکل را تا حدودی رفع کند.
طرح  این  در  شده  دنبال  هدف  به  ادامه  در  وی 
پرداخت و افزود: ذرت یک محصول مهم در بین غلات 
است و در جهان در رتبه  سوم پس از گندم و برنج قرار 
دارد. این محصول در سراسر ایران نیز تحت شرایط آب 
و هوایی گوناگون تولید می شود. البته بخش عمده ای 
از ذرت تولید شده برای خوراک دام استفاده می شود 
که مصرف آن به طور قابل توجهی در حال افزایش 

است. به همین دلیل در این تحقیق تلاش شده تا اثر 
نانوکودهای معدنی و کودهای بیولوژیکی بر رشد و 
محصول دهی ذرت در شرایط مختلف آبیاری بررسی 
مطلوب  شرایط  در  مطالعات  تمامی  پیش تر  شود. 

رطوبتی انجام شده بود.
به گفته  این محقق، در این نانوکودها ذرات فعال 
گر،  کلات  عوامل  روی  بر  نانو  مقیاس  در  غذایی، 
گردآوری شده اند. این مواد با قرارگیری در خاک و 
در پاسخ به محرک های رطوبتی و تغییرات شیمیایی 
خاک به صورت تدریجی از عامل کلات گر رها شده و 

توسط گیاه جذب می شوند.
این محقق با اشاره به این مطلب که در این پژوهش 
همراه  به  درصد  تا ۵0  آب  مصرف  میزان  کاهش 
مصرف کامل نانوکودها توانسته عملکردی برابر و حتی 
بیشتر در مقایسه با مصرف کودهای سنتی در شرایط 
فاریاب )آبیاری کامل( به دنبال داشته باشد، به ذکر 
سایر نتایج مطلوب استفاده از این نانوکود پرداخت و 
عنوان کرد:  کاهش هزینه  آبیاری در مقایسه با آبیاری 
معمول، کاهش هزینه  خرید کود در مقایسه با کودهای 
سنتی، آلودگی کمتر محیط زیست، بهبود کمیت و 
کیفیت محصول از مهم ترین مزایای استفاده از این 
نانوکودهاست. لذا نتایج حاصل در این طرح در صورت 
ارزیابی در سایر مناطق می تواند برای کشاورزان قابل 

اجرا باشد.

رییس پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی ایران از بازیابی پساب نیمه خطرناک حاصل 
از فرآیندهای آزمایشگاهی این پژوهشگاه خبر داد و گفت: با پیاده سازی سیستمی 

در این پژوهشگاه، پسماند نیمه خطرناک به آب با مصارف آبیاری تبدیل می شود.
دکتر مهدی نکومنش با اشاره به سابقه فعالیت های علمی این پژوهشگاه افزود: 
به منظور حذف پساب های نیمه صنعتی و نیمه خطرناک سیستمی را در راستای 

بی خطرسازی این پسماندها پیاده سازی کردیم.
وی ادامه داد: تمام پساب های خطرناک از آزمایشگاه ها جمع آوری و در استخرهایی 
نگهداری می شود و پس از هوادهی و اضافه کردن برخی مواد شیمیایی به آن ها، حد 

خطرناک این پساب به اندازه پساب معمولی خواهد شد.
نکومنش از بازیافت این پساب خبر داد و یادآور شد:  با توجه به کمبود منابع 
آب در کشور این پساب برای کاربردهای کشاورزی و آبیاری فضای سبز پژوهشگاه 

بازیافت شد.
مواد  برخی  و  محلول ها  طرح  اجرای  پتروشیمی  و  پلیمر  پژوهشگاه  رییس 
آزمایشگاهی را از دیگر طرح های زیست محیطی این پژوهشگاه دانست و خاطرنشان 
کرد: از آنجایی که محققان مجاز به وارد کردن این محلول ها به سینک آزمایشگاهی 

نیستند، از این رو پساب فرآیندهای انجام شده در مخازنی که در آزمایشگاه وجود 
دارد، جمع آوری و بعد معدوم می شوند.

نکومنش مقدار این پساب را کم ولی تنوع آن را زیاد دانست و یادآور شد: از این 
رو بازیابی این پساب مقرون به صرفه نیست و اقدام به معدوم کردن آن تحت دمای 
بسیار بالا و با استفاده از کاتالیست ها خواهد شد، به گونه ای که خروجی آن گازهای 

غیرسمی هچون بخار آب باشد.
وی ادامه داد: بر این اساس با خرید دستگاه زباله سوز شیمیایی تولید داخل، اقدام به 
جداسازی این محلول ها کردیم. از آنجایی که ظرفیت این دستگاه بالا است از این رو 

به پژوهشگاه ها اعلام کردیم که می توانند از این دستگاه استفاده کنند.
رییس پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی با تاکید بر اینکه فعالیت های تحقیقاتی این 
پژوهشگاه رو به افزایش است، اضافه کرد: در حال حاضر در این پژوهشگاه آزمایشگاه 

مرکزی ایجاد شده و به همه پژوهشگران و مراکز تحقیقاتی خدماتی ارائه می کند.
نکومنش با تاکید بر اینکه این آزمایشگاه به طور مستقیم با خارج از پژوهشگاه 
در ارتباط نیست، یادآور شد: با راه اندازی دفتر ارتباط با صنعت، مراکز تحقیقاتی در 
صورت نیاز از طریق مراجعه به این دفتر خدمات آزمایشگاهی را دریافت خواهند کرد.

دانشمندان مدعی شده اند که یک راه جدید که 
تاکنون ناشناخته بوده را شناسایی کرده اند که می تواند 

به درمان های جدیدی برای آکنه منجر شود.
این دانشمندان می گویند راهی را کشف کرده اند که 

در آن باکتری باعث بروز التهاب در پوست می شود.
پوست اولین خط دفاعی در برابر میکروبها است .اما 
همچنین به طور مداوم در معرض انواع باکتری ها قرار 

گرفته و معمولا با آنها مبارزه نمی کند.
دکتر ریچارد گالو از دانشگاه کالیفرنیا، سن دیگو 
اظهار کرد: اینکه انسان چگونه این همه باکتری بر روی 
پوست خود را تحمل می کند به یک معمای بزرگ 
تبدیل شده است.  انسان ها معمولا با این باکتری ها کنار 
می آیند اما در بعضی مواقع این تحمل شکسته شده 
و فرد به عفونت مبتلا می شود. در این پژوهش تیم 

 P. یا Propionibacterium acnes گالو بر روی باکتری
acnes متمرکز شده اند .همانطور که از نام آن پیداست، 
این باکتری می تواند به بروز آکنه و همچنین برخی 
از عفونت های دیگر کمک کند. P. acnes  معمولا 
بدون هیچ خطری بر روی پوست زندگی می کنند 
.اما هنگامیکه این باکتری ها در برخی از شرایط خاص 
گرفتار شده و در یک منفذ مسدود می شوند، توسط 
چربی احاطه شده و هیچ هوایی به آنها نمی رسد که در 
نتیجه واکنش التهابی به نام آکنه بروز می کند. تیم گالو 
مدعی شدند که در این پژوهش سرنخ هایی برای دلیل 
این اتفاق پیدا کرده اند. محققان در آزمایشات دریافتند 
که  P. acnes تحت شرایط خاصی، اسیدهای چربی را 
ترشح می کنند که دو آنزیم در کراتینوسیت)سلول هایی 
که خارجی ترین لایه از پوست را تشکیل می دهند( را 

مهار می کنند که این امر به نوبه خود، سبب افزایش 
واکنش های التهابی سلول ها می شود. گالو اظهار کرد: ما 
یک راه جدید را کشف کرده ایم که در آن باکتری باعث 

بروز التهاب می شود.
به گفته گالو این یافته ها می تواند به توضیح روند 
اساسی آکنه و فولیکولیت)التهاب فولیکول مو که باعث 

جوش و علائم دیگر پوستی می شود( کمک کند.
دانشگاه  در  پوست  استادیار  فریدمن  آدام  دکتر 
پزشکی و علوم بهداشتی جورج واشنگتن در واشنگتن 
موضوع  این  چرایی  از  بهتر  درک  گفت:  سی  دی 

می تواند به ارائه درمان های جدید کمک کند.
 وی در انجام این پژوهش نقشی نداشته اما بر این 
باور است که این پژوهش جدید می تواند درهای زیادی 

را به سمت پژوهش های آینده باز کند.

تولید محصول پایدار با نانوکودهای جایگزین کودهای سنتی

تبدیل پسماند نیمه خطرناک آزمایشگاهی به آب کشاورزی در پژوهشگاه پلیمر

کشف یک راه جدید برای درمان آکنه

گیاهان بیونیکی با قابلیت شناسایی مواد انفجاری نسل آتی سیستمهای نظارتی زیست 
محیطی و کشاورزی خواهند بود.

به نقل از لایو ساینس، محققان دریافته اند گیاهانی همچون اسفناج با انجام به 
روزرسانی هایی در برگهای خود دارای ساختارهای نانویی می شوند که آنها را قادر به 

انتشار نور مادون قرمز می کند.
تحقیقات صورت گرفته نشان می دهد این گیاهان قابلیت آن را دارند که در برابر عناصر 
تشکیل دهنده مواد انفجاری نظیر نیترواروماتیکس ها حساس باشند. از این رو می توان 

امیدوار بود که از آنها برای شناسایی مواد انفجاری استفاده کرد.
محققان دانشگاه ام آی تی دریافته اند که اگر مواد شیمیایی مورد نظر در آبی که به 
گیاه داده می شود وجود داشته باشد توسط آن جذب شده و به برگها می رسد. در آنجا 

نور مادون قرمز منتشر می شود که از طریق یک حسگر نانویی جذب می شود.
این ردیاب که با یک تلفن همراه هوشمند در ارتباط است قابلیت ثبت تغییرات به 

وجود آمده را دارد.
در آزمایشات صورت گرفته مشخص شد که تنها پس از 10 دقیقه از آبیاری گیاه با 

محلول حاوی مواد شیمیای خطرناک، گیاه شروع به انتشار نور مادون قرمز می کند.

ردیابی بمب با اسفناج!
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اجتماعی 6

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع استاندار قم مطرح کرد 

ظرفیت بالای صنایع دستی استان قم 
در جذب بازارهای جهانی

 معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع استاندار قم گفت: در بحث صنایع دستی 
می توانیم بازار را جذب کنیم، به عنوان مثال کالایی مانند خرمهره مورد استقبال فراوانی 

در دنیا قرار می گیرد. 
سیدصدرالدین موسوی پیش از ظهر دیروز در کارگروه توسعه صادرات که در دفتر 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم برگزار شد، با اشاره به 
برگزاری جشنواره فروش کالاهای ایرانی در نجف اظهار کرد: باید سعی شود چنین 
نمایشگاه هایی رونق اقتصادی به همراه داشته باشد، زیرا قیمت تمام شده کالاها، با 
توجه به چالش های زیرساختی که از نظر تکنولوژی دارند و توانستند به اصلاح فرآیند 
ساختاری خود بپردازند، بالا است. وی خاطرنشان کرد: گردش های مالی این کالاها 
ضعیف است، چالش هایی فراروی این امر است، ولی باید در نظر داشت امروز، در دنیای 
رقابتی قرار داریم. معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع استاندار قم با بیان اینکه باید 
شرایطی فراهم شود که صادرکنندگان شارژ شوند، گفت: بازارهایی که در عراق مطلوبیت 
ایجاد کرده باید بررسی شود که چیست و در این منطقه به کدام کالاها رغبت نشان 
می دهند و کدام کالاها دارای بازار کار است و می توانند بازار آنجا را جذب کنند. وی 
خاطرنشان کرد: در استان بحث کمبود وجود ندارد، باید تا اندازه ای که می توانیم در بحث 
تقویت کالاهای استان تلاش کنیم و بازار را به دست آوریم و این امر به اطلاع رسانی و 
شفاف سازی نیاز دارد. موسوی ادامه داد: در بحث صنایع دستی می توانیم بازار را جذب 
کنیم، به عنوان مثال کالایی مانند خرمهره مورد استقبال فراوانی در دنیا قرار می گیرد و 

در بحث سوهان می توانیم به طور مطلوب در جذب بازارها کار کنیم.

رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در قم خبر داد؛

افزایش مصرف آب در قم
رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در قم از کاهش برداشت از چاه های آب 
در هفت ماه نخست سال جاری به منظور حفظ منابع آب زیر زمینی خبر داد  گفت: در 
این مدت مصرف آب در قم دو درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، مهندس علی جان صادق 
پور در جلسه شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در قم با قدردانی از اقدامات و 
تلاش های مدیران و کارکنان صنعت آب و برق در ایام تابستان اظهار داشت: با اقدامات 
صورت گرفته خوشبختانه مردم با مشکل خاصی در تأمین آب و برق شهر قم در فصل 
گرم سال مواجه نبودند. وی با اشاره به انسجام دستگاه های زیرمجموعه وزارت نیرو در 
استان قم خاطرنشان کرد: فعالیت های شرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو در استان 
قم در سال های گذشته با هماهنگی و وحدت بسیار خوبی به پیش رفته که امیدواریم 
این رویه همچنان با قدرت و دقت ادامه یابد.رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو 
در قم همچنین به ارائه گزارشی از میزان مصرف آب در هفت ماه نخست سال جاری 
پرداخت و گفت: در این مدت مصرف آب در قم دو درصد نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزایش یافته است.
کاهش برداشت از منابع آب زیرزمینی 

وی با اشاره به کاهش حدود 17 درصدی برداشت از چاه ها به منظور حفظ سفره های 
زیرزمینی ابراز داشت: در حال حاضر بیش از 80 درصد آب مورد نیاز شهر قم از سدهای 
کوچری و 1۵ خرداد تأمین می شود که این امر منجر به افزایش مطلوبیت آب نیز شده 
است.مهندس حاج حسینی مسگر مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم نیز با بیان اینکه 
در حال حاضر با به بهره برداری رسیدن سدکوچری مشکلی در تأمین آب نداریم، گفت: 
پس از سال ها در آبان ماه امسال حدود 40 میلیون مترمکعب آب در سدهای کوچری 
و 1۵ خرداد ذخیره داریم.مهندس احمدی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی 
قم با اشاره به مشکلات کمبود آب در بخش خجلستان گفت: با توجه به عدم بارندگی 
و وابستگی این منطقه به نزولات جوی مشکلات زیادی در زمینه تأمین آب این بخش 
به وجود آمد تا جایی که برای نخستین بار به این بخش آب رسانی سیار انجام گرفت. 

طی 6 ماه نخست امسال  صورت گرفت 

استفاده بیش از یک میلیون نفر
 از پایانه های شهری قم 

مدیر عامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: طی 6 ماه نخست امسال 
یک میلیون و ۹6 هزار و 416 نفر از پایانه های شهرداری استفاده کردند. 

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به خدمات رسانی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم به مسافرین و زائران اظهار کرد: پایانه های مستقر در شهر قم خدمات  رسانی به زائران 
و مسافرین را بر عهده دارند و ساماندهی و مباحث مرتبط با حمل و نقل مسافران بر 
عهده اداره کل حمل و نقل و پایانه ها است. وی با اشاره به وظایف سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم، گفت: این سازمان بر اساس وظایفی که دارد حفظ و نگهداری 
پایانه و تجهیز و توسعه را در دستور کار داشته و طی این سال ها اقدامات گسترده ای 
در این بخش انجام شده است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 
تصریح کرد: در همین راستا برای خدمات رسانی به زائران به صورت 24 ساعته پایانه 
های سطح شهر فعال هستند و امور مرتبط به مسافران را انجام می دهند. وی با اشاره 
به اینکه خدمات پایانه های مسافربری مربوط به روز خاصی نیست گفت: حمل و نقل 
مسافران تعطیلی ندارد و به همین خاطر پایانه ها همواره فعال بوده و آماده خدمت رسانی 
هستند. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه طی 6 ماهه 
نخست امسال یک میلیون و ۹6 هزار و 416 نفر از پایانه های شهرداری استفاده کردند، 
افزود: این آمار نسبت به سال گذشته پنج درصد افزایش را نشان می دهد. وی بیان کرد: 
از این تعداد هزار و ۵78 دستگاه اتوبوس عراقی و پاکستانی شامل 6۹ هزار و 432 نفر 

از پایانه های شهری قم استفاده کرده اند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

تبدیل بوستان غدیر به پارک اصلی شهر قم
 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: سعی داریم با توسعه و 

تقویت امکانات بوستان غدیر آن را به پارک اصلی شهر تبدیل کنیم. 
پیام جوادیان با اشاره به امکاناتی که در بوستان غدیر طی یک سال اخیر فراهم شده، 
اظهار کرد: با اجرای پروژه هایی همچون تبدیل بوستان غدیر به کمپ زائر این بوستان 
شرایط بسیار مطلوبی پیدا کرده است. وی به پیش بینی تامین ملزومات ایمنی و امنیتی 
در بوستان غدیر اشاره کرد و افزود: مرکز تحقیقات گل ها و گیاهان زینتی غدیر در این 
قسمت فعال شده و ظرفیت خوبی را به این پارک افزوده است. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم به وضعیت روشنایی بوستان غدیر در گذشته اشاره 
کرد و گفت: با اجرای پروژه ایمن سازی و ساماندهی روشنایی پارک ها، روشنایی خوبی در 
این بوستان تامین شده است. وی با اشاره به اقبال خوب شهروندان به استفاده از امکانات 
بوستان علوی، خاطرنشان کرد: با تجهیز و تقویت امکانات و زیرساخت های بوستان غدیر 
می توانیم آن را جایگزین بوستان علوی کنیم. جوادیان با تاکید بر اینکه بوستان غدیر به 
بوستان اصلی شهر تبدیل خواهد شد، گفت: در آینده برنامه هایی برای توسعه امکانات 

تفریحی این بوستان داریم که اقبال شهروندان به آن را بیشتر خواهد کرد.

مدیرعامل سازمان زیباسازی اطراف حرم مطهر خبر داد؛ 

آغاز عملیات اجرایی فاز یک پروژه
 چهل اختران تا پایان سال 

حضرت  مطهر  حرم  اطراف  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س( از آغاز عملیات اجرایی فاز یک پروژه چهل اختران تا پایان سال خبر داد. 
علیرضا خاکی با اشاره به وضعیت تملکات پروژه بهسازی محدوده چهل اختران، اظهار 
کرد: این پروژه با نگاه ویژه مقام معظم رهبری در یکی از محلات محروم قم تعریف شده 

و بخش عمده ای از تملکات آن انجام شده است.
حضرت  مطهر  حرم  اطراف  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س( با بیان اینکه سال گذشته پنج میلیارد تومان از محل اعتبارات سفر مقام 
معظم رهبری به استان قم برای تکمیل تملکات پروژه چهل اختران جذب شده است، 
افزود: در این بخش شهرداری نیز حمایت هایی داشته و اعتبارات مناسبی را اختصاص 
داده است. خاکی با بیان اینکه فعلًا تمرکز بر تملک فاز یک پروژه است، افزود: سعی 
داریم تملکات این بخش را تکمیل کرده و عملیات اجرایی پارکینگ را آغاز کنیم. وی با 
تاکید بر ضرورت جذب ردیف اعتبارات شهرداری و استانی برای تکمیل تملکات و آغاز 
عملیات اجرایی پروژه چهل اختران بیان کرد: سعی داریم در صورت تکمیل پیگیری ها 
و اخذ اعتبارات، احداث پارکینگ محدوده پروژه چهل اختران را کلید بزنیم. مدیرعامل 
سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( خاطر 
نشان کرد: طرح پروژه بهسازی محدوده امامزاده موسی مبرقع و چهل اختران آماده شده 

و مراحل اخذ پیمانکار در حال تکمیل است.
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حتما شما هم این جمله را بارها از زبان قدیمی ترها شنیده 
اید که دعوا نمک زندگی است اما نباید فراموش کنید که نمک 
زیادی غذا را غیرقابل خوردن می کند و برای سلامتی هم ضرر 
دارد و در زندگی زناشویی هم باعث ایجاد مشکلات جدی برای 

زوجین می شود.
 معمولا زن و شوهرها در سال های اول زندگی مشترک به 
دلیل تفاوت های فردی نسبت به یکدیگر دچار سوء برداشت 
های شناختی می شوند. ما برای حل این اختلاف ها هرگز نباید 
به جای کمک گرفتن از مشاوره و یا روان شناس از افراد خانواده 

زن یا شوهر کمک گرفته شود. 
اگر با شوهرتان اختلاف دارید مادر او را سرزنش نکنید. در 
دعواهای زناشویی، در مورد شوهران هم همین قاعده حاکم 
است. آن ها هم اگر با زنشان اختلاف دارند نباید به مادر یا پدر 
همسرشان حمله کنند. در این صورت بی آن که دلیلی وجود 
داشته باشد به خانواده های یکدیگر توهین می کنند و توهین 
کردن به پدر و مادر همسر، هرگز شادی و خوشبختی را به ارمغان 

نمی آورد.
در حضور دیگران دعوا نکنید

صحبت های جدی را در خلوت تان مطرح کنید. حتی اگر 
تمام وجود شما خشم است و دوست دارید برای یک موضوع 
بجنگید، این دعوای زن و شوهری را علنی نکنید. بزرگترها 
هیچ وقت دعواهای شما را فراموش نمی کنند و حتی اگر به 
خوشبخت ترین لحظه های زندگیتان برسید، تصوری که در 
گذشته با دعواهایتان برایشان ساخته بودید هیچ وقت محو نمی 
شود. پس در حضور دیگران از همسرتان یا زندگی مشترک تان 

گلایه نکنید.
تلگرام بلای جان خانواده

استفاده بیش از حد و افراطی از نرم افزارهای مختلف و گذران 
وقت در فضای مجازی می تواند باعث دوری شما از همسرتان، 
ایجاد شک و در نهایت اختلاف شود. بنابراین ضرورت تنظیم وقت 
در استفاده از این نرم افزارها و حضور در فضای مجازی یکی از 

اصول اساسی برای دوری از ایجاد اختلاف بین همسران است.
درباره خانواده همسرتان شایعه سازی نکنید

و  مادرزن  درباره  بحث  جلسات  به  را  میهمانی  جلسات 
مادرشوهرتان تبدیل نکنید. هر خانواده ای برای خود مشکلاتی 
دارد. طرح مسایل خانوادگی با دیگران به صلاح شما نیست. به 
این می ماند که رخت های کثیفتان را در حضور دیگران بشویید. 
مسایلتان را در چاردیواری خود حفظ کنید. روی مسایلتان کار 
کنید. صبور و شکیبا باشید. می توانید موانع پیش رویتان را از 

میان بردارید.
مادرشوهر هم زمانی عروس بوده است

چه خوب می شد که مادر عروس از این که اقوام داماد، دخترشان 
را از او دور می کنند، رنجشی به دل راه نمی داد و مادرشوهرها 

هم درک می کردند که هیچ کسی نمی تواند پسرشان را از آن ها 
بگیرد. به یاد زمانی بیافتید که جوان بودید و تازه ازدواج کرده بودید. 
به یاد اشتباهات بیش از اندازه ای بیفتید که وقتی از خانه پدر و 
مادرتان به خانواده شوهرتان رفتید، مرتکب شدید. به عروس تان 
سخت نگیرید و او را مورد حمله قرار ندهید. به او فرصت بدهید و به 
کوچک ترین بهانه گلویش را نگیرید. مطمئن باشید که اشتباهاتش 

برطرف می شود همان طور که اشتباهات شما برطرف شد.
 داماد بی خرد نباشید

بعضی از دامادها از فرزندان خود برای برخورد با خانواده زنشان 
استفاده می کنند. هرگز این کار را نکنید. برای بچه ها ابدا آموزه 
خوبی نیست. در ضمن شما هم با این کارتان رفتار بی خردانه ای 
به نمایش گذاشته اید. فرزندان تان را تشویق کنید که به پدربزرگ 
ها و مادربزرگ های خود نزدیک شوند. مطالب زیادی هست که 
می توانند از آن ها بیاموزند ارزش هایی نظیر توجه کردن، محبت 
کردن و بخشنده بودن. مطالبی که در کتاب های درسی یا در 
مدارس نمی توانند آن ها را بیاموزند.پدربزرگ ها و مادربزرگ هادر 
موارد زیادی از پدر و مادر، آموزگاران بهتری هستند. زیرا تجربه 
شان به مراتب بیشتر است. پدربزرگ و مادربزرگ در کهنسالی 
فرصت فراوانی دارند که آن را صرف نوه های خود بکنند. اغلب آن 

ها از نوه هایشان بیش از فرزندانشان مراقبت می کنند.
در گفتن مطالب احتیاط کنید

ممکن است پدرزنتان را دوست نداشته باشید، با این حال باید 
موضوع را نزد خود نگه دارید و در این باره با کسی حرف نزنید به 
خاطر زن و فرزندان تان. توجه داشته باشید که بچه ها گوش های 
بزرگ دارند. اغلب حرف هایتان را می شنوند و آن ها را تکرار می 
کنند. متوجه هم نیستند که چه می گویند. برای حفظ آرامش در 
خانواده متوجه حرف هایتان باشید. به خصوص دقت کنید که در 
حضور بچه ها چه می گویید. از جنبه دیگری نیز به موضوع نگاه 
کنید. آیا مایلید وقتی پا به سن گذاشتید و دخترتان ازدواج کرد، 

شوهر او پشت سرتان حرف بزند؟
خودتان را با دامادهای دیگر مقایسه نکنید

همسرشان  خانواده  وارد  داماد  عنوان  به  وقتی  آقایان  اکثر 
می شوند دایما رفتار خانواده همسرشان را با خودشان و سایر 
دامادهای خانواده می سنجند و این سنجش نسبت به خانواده 
همسر و حتی همسرشان واکنش نشان می دهند و بدیهی است 
که در چنین شرایطی قربانی نهایی در این میان خانواده و همسر 
خودشان است چون خانم خانه نمی تواند بین خانواده و همسرش 
یکی را انتخاب کند و این اختلاف منشا بسیاری اختلاف های 

دیگر می شود. 
به مواد کوچک اهمیت بدهید

درست کردن یک فنجان چای برای پدرزن یا پدرشوهرتان اگر 
با هم زندگی می کنید و در صبح اول وقت، کار خیلی دشواری 
نیست. اگر همین کار را با یک تبسم و با چهره ای شاداب انجام 
بدهید کار مهمی صورت داده اید. موضوع بسیار مهمی است. 
مارتین لوترکینگ زمانی می گفت: »همه می توانند بزرگ و کبیر 
باشند. زیرا همه توان خدمت دارند. برای خدمت کردن نیازی به 
داشتن مدرک دانشگاهی نیست.نیازی به این نیست که با نظریات 
ارسطو و افلاطون آشنا باشید. مجبور نیستید نظریه نسبیت 
انیشتن را بدانید تا به دیگران خدمت کنید. کافی است که دلی 

مهربان داشته باشید و روحی انباشته از عشق.«
نقش تلفن در دعوای زناشویی

تلفن گاه مشکلات بزرگی ایجاد می کند. ممکن است زنتان تلفن 
را بردارد و مدتی مدید با مادرش حرف بزند و همه مسایل خانه را 
با او در میان بگذارد. این که برای شام چه غذایی تهیه دیده اید، 
رییس تان به شما چه گفته است.دوست مشترکتان چه کرده است. 
خلاصه هرچه مطلب هست از جزیی تا کلی در اختیار مادرزن قرار 
می گیرد. این بدترین اشتباهی است که یک زن می تواند انجام دهد. 
وقتی با مردی ازدواج می کنید و به خانواده او می پیوندید اسرار آن 

ها، اسرار شما می شوند. باید به خلوت آن ها احترام بگذارید.
به غار تنهایی خود بروید

گاهی اوقات تنها گذاشتن همسرتان بعد از جر و بحث )به 
اصطلاح روانشناسان به غار خود فرورفتن( در آرام کردن اوضاع 
مفید است، به خصوص در برخی از مشاجره ها که بعد از آن 
زن و شوهر نیاز به درمان دارند، باید این اجازه را داد که مدتی 
تنها باشند نه اینکه یکی از طرفین فضا را ترک کند و به خانه 
والدینش برود بلکه به بهانه خرید کردن و پیاده روی مدتی از 
فضای خانه دور شوید. البته این پیشنهاد همیشه مفید نیست، 
زیرا ممکن است برخی از همسران دوست نداشته باشند بعد از 
دعوا تنها باشند، زیرا آن را دلیل بی توجهی به خود می دانند و 
می خواهند با لحن آرام تر و به دور از تنش با شریک زندگیشان 

گفت و گو کنند.
 بهترین زمان برای آشتی

آنچه بعد از مشاجره ها باید درنظر گرفت، زمان مناسب برای 
آشتی کردن است. زن و شوهر ابتدا باید به خود اجازه دهند تا 
هیجاناتشان فروکش کند زیرا وقتی در اوج هیجان هستند، رابطه 
بین قشر عالی مغز )کورتکس( با قسمت مغز میانی )مغز اولیه( 
قطع می شود که در این مواقع فرد رفتارهای بدون فکر انجام 
می دهد.در این اوقات هیچکدام از زوج ها نباید به آشتی کردن 
رو آورند بلکه باید به خود و همسرشان زمان دهند و خود را آرام 
کنند و بعد از فروکش کردن احساسات با در نظر گرفتن مواضع 

طرف مقابل، مصالحه و مذاکره را آغاز کنند. 

آموزه هایی برای موفقیت در زندگی مشترک

دعوا نمک زندگی است اما خیلی شورش نکنید

راههای برای یک میزبانی خوب
در اسلام و در عرف انسانی ما در مورد مهمان و مهمان نوازی، توصیه های فراوانی شده 
است. پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله و سلم فرمودند: هرگاه خداوند بخواهد خیر و خوبی 
به جمعیتی برساند، هدیه ای به سوی آنان می فرستد. سؤال شد منظور از هدیه چیست؟ 
فرمودند آن هدیه، مهمان است که با روزی خود وارد می شود و هنگام رفتن، گناهان آن 
خانواده را به همراه می برد. مهمانی مایه مسرت فکر، سلامت جسم، تعادل روانی و طول عمر 
می شود به شرطی که به صورت اصولی برگزار شود و میزبان و مهمان در حفظ این اصول 

و ارزش های آن جدی باشند. 
به موقع دعوت کنید

قدم اول در مهمانی دعوت کردن است پس بهتر است کار را از اول درست انجام دهیم 
یعنی باید دعوت کردن شما درست و واضح باشد. علاقه به داشتن مهمان از طرز صحبت 
شما مشخص می شود پس همانطور دعوت کنید که دوست دارید از شما برای مهمانی 

دعوت شود.  
برنامه ریزی کنید حتی برای مهمانی های کوچک ودوستانه چرا که آمادگی از قبل در همه 
زمینه ها استرس را کم می کند. یکی از نکات مهم که باید به آن توجه کنید، انعطاف پذیر 
باشید به عنوان مثال اگر کسی بدون دعوت به مهمانی شما آمد با روی خوش از او استقبال 
کنید تا دیگر مهمان هایتان علاقه شما به مهمان را درک کنند.اگر کسی موقع یکی از وعده 
های غذایی سرزده و بی دعوت به خانه شما آمد، از او نپرسید که ناهار یا شام خورده است، 
ممکن است رو در بایستی کند و یا خجالت بکشد. هرچه در خانه دارید، بیاورید و پیش روی 

او بگذارید و بگویید این ظاهر و باطن، بفرمایید نوش جان!   

مناسبت مهمانی چیست؟ 
چند نفر یا چند خانواده را باید دعوت کنیم؟ آیا فرزندان آنها را هم باید دعوت نماییم؟ آیا 
برای همه جای کافی داریم؟ غذاها را به چه شکل سرو کنیم؟ سفره پهن کنیم یا غذاها روی 
می قرار دهیم؟ به صورت بوفه ارائه کنیم یا به سبک شام و ناهار نشسته؟ ممکن است منقل 
آتش را رو به راه سازیم و گوشت و مرغ را کباب کنیم؟ بعد ببینیم ظروف و سرویس های 
غذاخوری به اندازه کافی داریم؟ نسبت مهمانان به انواع غذا کدام است؟ کدام نوشیدنی های 
سرد و گرم را آماده سازیم؟ به جز غذای اصلی، چه خوراکی دیگر باید آماده کنیم؟ آیا نیاز به 
خدمه پذیرایی داریم؟ اگر بله، چند نفر؟ چه لباسی بپوشیم و به مهمانان بگوییم چه لباسی 
بپوشند؟ لباس های مهمانان را کجا قرار دهیم؟ از کی، مقدمات مهمانی را شروع کنیم؟ کی 
مهمانان وارد شوند؟ ناهار و شام کی سرو شود؟ نحوه اجرای مهمانی چیست و چه برنامه 

سرگرم کننده ای داریم؟  
اکرام و احترام

احترام اکرام در برابر مهمان، نمودهای خاصی دارد؛ مثل اینکه باید از میهمان به گرمی 
استقبال کرد و به پیشواز او رفت. مهمانی که در خانه ماست، عزیزی است که به دیدار ما 
آمده، پس سپردن کاری هر چند کوچک به او پسندیده نخواهد بود؛ کارها را می توان با 
مشارکت همسر و فرزندان انجام داد و از مهمان خواست که از جای خود بلند نشود. این در 

دستورات دینی ما هم آمده است. 
کاری کنید، معذب نباشد

رفتار آرام و صبورانه داشته باشید تا لذت مهمانی چندبرابر شود.اگر نیاز به کمک دارید 

اجازه دهید مهمان ها کمکتان کنند اینطور آنها بیشتر احساس راحتی میکنند. احساس 
خوب مورد توجه واقع شدن را در مهمان هایتان ایجاد کنید، یعنی اگر مهمانها همدیگر را 
نمیشناسند با صحبتهایتان با هر دوطرف رابطه بین آنها را بسازید بهتر است بگوییم مهمان 
ها را به حال خودشان رها نکنید و اجازه دهید آنها متوجه توجه شما به آنها بشوند.به عبارت 
دیگر مهمان، مهمان است و معذب از حضور، پس باید وقت خوردن، پیش قدم شویم و به او 
هم تعارف کنیم و تا وقتی او مشغول است ما هم مشغول باشیم که احساس بدی پیدا نکند 

و مجبور نشود زودتر از آنکه سیر شود، دست از خوردن بردارد. 
بدرقه مهمترین قسمت کار

 تمام و اکمال میهمان نوازی به خوب بدرقه کردن است؛ بدرقه مهمان تا دم در، نشان 
دهنده خوشحالی ما از حضور او در کنارمان و بیانگر ارزشی است که برای او قائلیم. بدرقه را 
به اندازه استقبال خوب و گرم انجام دهید یعنی یکی از مهمان ها قصد خداحافظی دارد آن را 
معطل نگذارید و به موقع با او خداحافظی کنید.    یادتان باشد که همه مردم مهمانی برگزار 
می کنند و مهمانی دادن امر جدیدی نیست. اما بسیاری بعد از مهمانی، مرتب خود را مورد 
انتقاد قرار می دهند چرا این کار را نکردیم یا چرا آن کار را انجام دادیم؟ کاش فکر همه چیز را 
کرده بودیم تا مهمانی ما بهتر برگزار می شد! اما در مهمانی بعدی، دوباره همان اتفاقات تکرار 
می شود و دوباره و چند باره برای اشکالات مهمانی های خود تأسف می خورند. علت اصلی 
آن است که به امر راهبرد و برنامه ریزی مهمانی نمی اندیشند، از اصول اساسی میزبانی غفلت 
می کنند و در آخر کار، ضوابط ارزیابی را جدی نمی گیرند. به عبارت دیگر وقتی مهمانی 

برگزار می کنیم باید بدانیم مهمان به روی باز می آید نه در باز. 

با تلاش پلیس فرودگاه صورت گرفت ؛ :

بازگرداندن کیف محتوی پول و مدارک 
به صاحب ایرانی مقیم فرانسه 

پلیس وظیفه شناس فرودگاه اصفهان کیف مسافر فرانسه که حاوی 700 یورو وجه 
نقد و مدارک بود را به صاحبش بازگرداند. 

به گزارش پایگاه خبری پلیس، کیف پولی محتوی 700 یورو پول نقد که در فرودگاه 
اصفهان کشف شده بود، با تلاش و پیگیری کارکنان پلیس فرودگاه به صاحبش 
بازگردانده شد.  بر اساس این گزارش، این کیف که توسط ستوان دوم "حسن عاشوری" 
از کارکنان پلیس فرودگاه اصفهان و در نزدیکی گیت بازرسی فرودگاه کشف شد، 
محتوی 700 یورو وجه نقد،یک کارت عابر بانک ، گواهینامه و ... بود که با پیگیری های 
صورت گرفته توسط فرمانده پلیس فرودگاه اصفهان و تماس تلفنی با خانواده صاحب 
کیف مشخص شد که صاحب کیف، عازم کشور فرانسه بوده و امکان مراجعه مجدد 
به اصفهان را ندارد.  با توجه به شرایط ویژه صاحب کیف، پلیس فرودگاه اصفهان طی 
هماهنگی لازم کیف را با اولین پرواز به تهران ارسال که پس از طی مراحل قانونی در 
دفتر فرمانده پلیس فرودگاه های کشور به صاحبش بازگردانده شد.  گفتنی است صاحب 
کیف که از ایرانیان مقیم کشور فرانسه است ضمن قدردانی از "امانتداری و صداقت" 
عملکرد کارکنان پلیس فرودگاه اصفهان بیان داشت ؛ پلیس هیچ کشوری مانند ایران، 
چنین عملکرد فوق العاده ای ندارد. اینکه پلیس صاحب مال کشف شده را تلفنی بیابد 
و آن را با هواپیما برایش ارسال کند تنها از کارکنان وظیفه شناس و با وجدان نیروی 

انتظامی جمهوری اسلامی ایران برمی آید. 

فرمانده انتظامی استان سمنان  خبرداد

کشف ۱3۱ قطعه عتیقه باستانی
 با ۱5۰۰ سال قدمت 

فرمانده انتظامی استان سمنان از کشف131 قطعه عتیقه باستانی با قدمتی بالغ بر 
1۵00 سال و مربوط به دوره سلجوقیان در شهرستان میامی خبر داد. 

سردار روح الامین قاسمی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: در نیمه 
های شب گذشته گزارشی مردمی مبنی بر تردد افرادی مشکوك با سواری ام وی ام در 
خیابان¬های "سوداغلن" از توابع شهرستان میامی به پاسگاه انتظامی "نردین" رسید و 

ماموران انتظامی بلافاصله به محل اعزام شدند. 
وی افزود: قبل از حضور گشت انتظامی در منطقه، سرنشینان سواری ام¬وی¬ام از 
محل متواری شده و خودروی خود را در خیابان رها کرده بودند که با هماهنگی مرجع 

قضائی خودرو به پاسگاه انتظامی منتقل و مورد بررسی قرار گرفت. 
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: در بازدید پلیس از این خودرو دو کارتن حاوی 

131 قلم ظروف سفالی و مسی مربوط به دوران بسیار کهن کشف شد. 
به گفته قاسمی 40 قطعه از این ظروف اشیاء فلزی و سنگ های تزئینی و۹1  قلم نیز 

ظروف سفالی، فلزی و اشیاء لعاب دار است. 
وی افزود: به گفته کارشناسان میراث فرهنگی، ظروف کشف شده قدمتی بالغ بر 

1۵00 سال دارند و متعلق به اعصار قبل از اسلام و دوران سلجوقی است. 
سردار قاسمی بر پیگیری مستمر این پرونده تا دستگیری متهمان و معرفی آنان به 
دادسرا تاکید و خاطرنشان کرد: تماس شهروندان با مرکز فوریت های پلیسی110 و 
تقویت ارتباط دو سویه مردم و نیروی انتظامی، در کاهش وقوع و کشف انواع جرایم 

بسیار حائز اهمیت است. 

فرماندهی انتظامی تهران بزرگ، انهدام 40 باند گسترده 
قاچاق مواد مخدر، دستگیری 448 قاچاقچی سابقه دار و 
کشف بیش از 13۵00 کیلوگرم را از دستاوردهای پلیس 
پایتخت در هشت ماه سپری شده از سالجاری عنوان کرد. 
به گزارش مرکز اطلاع رسانی پلیس فاتب سردار حسین 
ساجدی نیا با تاکید بر عملیات مستمر پلیس مبارزه با مواد 
مخدر پایتخت در برخورد با قاچاقچیان و توزیع کنندگان 
مواد مخدر گفت: در این راستا از ابتدای سالجاری تا کنون 
448 قاچاقچی و نزدیک به سه هزار خرده فروش و توزیع 
کننده مواد مخدر دستگیر و 13 تن و ۵00کیلو انواع مواد 
مخدر کشف و ضبط شده است.وی همچنین به روند رو 
به رشد جمع آوری معتادان متجاهر زن و مرد در این 
هشت ماه نسبت به مدت مشابه سال قبل در پایتخت 
اشاره کرد و افزود: با اجرای 1۹3 مرحله طرح دستگیری 
خرده فروشان و جمع آوری معتادان متجاهر؛ تعداد 8 هزار 
و 600 نفر دستگیر و 11 هزار و 38۵ معتاد متجاهر زن و 
مرد جمع آوری و به کمپ های بازپروری طرف قرارداد با 
شهرداری تهران منتقل شدند.سردار ساجدی نیا، تصریح 
کرد: با هماهنگی های انجام شده از سوی شهرداری تهران 
مقرر شده است که این افراد جمع آوری شده پس از 
طی دوره درمان و بازپروری به جامعه برگردانده شوند.

وی با اشاره به رشد 28 درصدی روند دستگیری خرده 
فروشان و توزیع کنندگان مواد مخدر نسبت به مدت 
مشابه سال قبل،افزود: میزان کشفیات پلیس مبارزه با مواد 

مخدر تهران بزرگ نسبت به مدت مشابه سال قبل نیز 
21 درصد افزایش داشته است که این مساله خود نشان از 
تلاش شبانه روزی پلیس پایتخت در راستای پاسخگویی 
به یکی از مهمترین دغدغه های شهروندان تهرانی می 
باشد.فرمانده انتظامی تهران بزرگ با اشاره به این موضوع 
که پلیس مبارزه با مواد مخدر پایتخت از ابتدای سالجاری 
تاکنون با همکاری پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های 
همجوار؛ 80 سوداگر مرگی که از اعضاء و سرشاخه های 

دستگیر  را  بودند  کشور  در  مخدر  مواد  قاچاق  اصلی 
کرده است، اظهار داشت: در این عملیات های مشترک 
نیز 2 هزار و ۹33 کیلوگرم انواع مواد مخدر و روانگردان 
کشف شده است.رئیس پلیس پایتخت خاطرنشان کرد: 
شهروندان هرگونه موارد مشکوک و ضروری را به سامانه 
110 اعلام کنند تا پلیس در کمترین زمان ممکن با 
حضور به موقع در محل حادثه بتواند اقدام قانونی متناسب 

با آن موضوع را انجام دهد.

مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ از شناسایی و دستگیری دزدی که با 
تعارف آبمیوه مسموم به مسافران پایانه های شهری و بیهوش کردن آنها اقدام به سرقت 

اموال آنان می کرد، خبر داد. 
به گزارش مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ روز 18 مهرماه سالجاری 
ماموران کلانتری 20۹ پایانه غرب در جریان سرقت از یکی از مسافران قرار گرفتند.

مسافر در مورد شرح سرقت اظهار داشت: در فضای سبز پایانه غرب استراحت می کردم 
که فردی بنام »فرشید« نزدیک شد و درخواست کرد که ساک و وسایلش پیش من 
باشد تا نوشیدنی بخرد و من نیز قبول کردم؛ زمانیکه بازگشت در دستانش دو بطری 
نوشیدنی بود که یکی از آنها را به من داد که پس از نوشیدن آن بیهوش روی زمین 

افتادم.
وی افزود: با صدای نگهبان فضای سبز از خواب بیدار شده و فهمیدم که فرشید تلفن 

همراه و کیف پولم را دزدیده است.
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع سرقت به عنف به شیوه بیهوشی و به دستور 
بازپرس شعبه سوم دادسرای ناحیه 34 پرونده در اختیار پایگاه پنجم آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت. 
شناسایی مجرم سابقه دار 

براساس این گزارش با انجام اقدامات پلیسی مشخص شد که فردی گوشی تلفن 
همراه مسروقه را از یکی از دوستانش خریده و در ادامه با انجام تحقیقات از شخص 

مذکور، یکی از مجرمان سابقه دار بنام بهشاد ) 37 ساله ( با سه سابقه دستگیری به اتهام 
موادمخدر و سرقت به عنف به شیوه بیهوشی شناسایی شد. براساس این گزارش تصویر 
»بهشاد« توسط شاکی پرونده شناسایی و متهم در پارک لاله در اواخر مهرماه سالجاری 
دستگیر شد.بهشاد پس از انتقال به پایگاه پنجم پلیس آگاهی و مواجه حضوری با 
مالباخته، صراحتا به دهها فقره سرقت های به عنف به شیوه بیهوشی از مسافران پایانه 
های مسافری شهر تهران و همچنین رهگذران و شهروندان حاضر در پارک های سطح 
پایتخت اعتراف کرد. متهم گفت: 11 سال در زندان بودم و پس از آزادی به مصرف مواد 
روی آورده و برای تامین پول مواد مخدر و گذران زندگی سرقت از مسافران و غریبه 
ها را شروع کردم.وی در مورد شگرد سرقت خود نیز اظهار داشت: نوشیدنی مسوم ) 
عمدتا دوغ ( را به افراد تعارف کرده و پس از بیهوش شدن افراد تمام اموال ارزشمند 
آنها را می دزدیدم؛ گوشی های تلفن همراه را به 2 مالخر در منطقه مولوی فروخته به 
قیمت ۵00 هزار و دو میلیون ریال می فروختم.سرهنگ کارآگاه احمد نجفی رئیس 
پایگاه پنجم آگاهی تهران بزرگ در مورد این خبر گفت: با توجه به اعتراف صریح متهم 
به دهها فقره سرقت به شیوه بیهوشی و برای شناسایی سایر شکات و مالباختگان پرونده، 
دستور انتشار تصویر بدون پوشش متهم از سوی مقام قضایی صادر شده است. وی افزود: 
از تمامی شکات و مالباختگانی که موفق به شناسایی متهم شدند دعوت می شود تا 
برای پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه پنجم پلیس آگاهی تهران بزرگ در خیابان 

آزادی - خیابان زنجان شمالی مراجعه کنند.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ خبر داد: 

کشف بیش از ۱3 تن مواد مخدر و انهدام 4۰ باند قاچاق  

سارقان سابقه دار دستگیرشد

سرقت ازمسافران پایانه جنوب با شگرد بیهوشی






